
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس اعلام کرد
۱۶۵ همت اعتبار برای خرید گندم

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: تولید گندم در کشور موضوعی 
اســت که بیشــتر نمایندگان خانه ملت به خصوص اعضای کمیســیون 
کشــاورزی هر ســاله پیگیر آن از تولید تا پرداخت مطالبات گندم کاران 

هستند.
پیمان فلســفی، عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس شــورای اسلامی 
گفت: کمیسیون کشــاورزی یکی از ســیزده کمیســیونی است که در 
مجلس شــورای اســلامی فعالیت دارد و با توجه به ضرورت ها و اهمیت 
تولید محصولات کشــاورزی در معیشــت و امنیت غذایی مردم و نقشی 
که در امنیت ملی ایفا می کند کمیســیون کشاورزی هم باید نقش خیلی 

پررنگ تر و فعالانه تر داشته باشد.
وی گفت: بیشــتر نمایندگان مجلس شورای اســلامی نسبت به موضوع 
کشاورزی دغدغه دارند و نسبت به مسائل کشــاورزان نگرانند و همیشه 
پیگیر مباحث کشاورزی هســتند و ما هم در کمیسیون کشاورزی چند 
موضوع اساســی را در دســتورکار داریم.وی افزود: تکلیف قانونی خرید 
تضمینی گندم برای مجری قانون مشخص شــده است و مبالغ مربوط به 
خرید تضمینی گندم باید طی ۲۴ ساعت به کشاورزان پرداخت بشود که 
همه ســاله با وجود پیگیری های دولت و پیش بینی های قانونی مجلس، 

متأسفانه چند سالی است این اتفاق نمی افتد.
عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس شــورای اســلامی اضافه کرد: با 
پیگیری های که انجام شده اســت در قانون خرید تضمینی یعنی اصلاح 
قانون تضمینی گندم پیش بینی های خوبی به عمــل آمد که اولاً میزان 
تولید گندم را ارتقا داد و در حالی که کشــور ما ۴ ســال پیش وارد کننده 
گندم بود و تولید آن به حدود ۷ میلیون تن در ســال رسیده بود که اکنون 
به شرایط مطلوبی رسیدیم در سال گذشــته حدود ۱۱ میلیون تن گندم 
برداشت شد و خرید گندم نانوایی تقریباً در حد خودکفایی صورت گرفت 
و امسال هم پیش بینی ها و برآوردها این اســت که حدود ۱۲ میلیون تن 
گندم خریداری شــود و البته دو ســه میلیون تن هم گندم خودمصرفی 

کشاورزان برای سال آینده در اختیار خودشان نگه دارند.
وی گفت: بر اســاس برآوردهایی که به عمل آمده تا پایان مرداد و اواسط 

شهریور شاهد خودکفایی در تولید گندم خواهیم بود.
فلســفی بیان کرد: کشــاورزان از زمانی که محصول را تحویل می دهند 
طبیعتاً منتظرند که پول گندم دریافتی شــأن گندم تحویل داده شده را 
دریافت کنند و این یکی از مســائلی اســت که ذهن همه ما را به خودش 
مشــغول کرده ما چند جلسه ای را با مســئولان وزارت جهاد کشاورزی، 
ســازمان برنامه و بودجه و ســازمان هدفمندی یارانه ها، وزارت نفت به 
دلیل اینکه قانونگذار منبع تأمین اعتبار لازم برای پرداخت گندم و خرید 
گندم را از منابع درآمدهای نفتی تعیین کرده است و البته این منابع باید 
در اختیار ســازمان هدفمندی یارانه ها قرار بگیرد و بدون هرگونه دخل 
و تصرفی به کشــاورزان پرداخت شــود که البته این فرآینــد دارد انجام 
می گیرد شــرکت بازرگانی دولتی ایران هم کار خرید را انجام می دهد و 
گزارش های بروز تهیه می کند و در اختیار ســازمان برنامه و بودجه قرار 
می دهد و این عزیزان هم بر اســاس میزان ورودی و اعتباری که دریافت 
می کنند و منابع مالی که در اختیارشــان اســت پرداخت به کشاورزان را 

انجام می دهند.
فلســفی گفت: کشــاورز به منابع مالــی حاصل از فــروش محصولات 
کشاورزی نیاز دارد و برای ســال آینده برنامه ریزی می کند و اگر پولش به 
موقع پرداخت نشود همه زندگی وی مختل می شود از طرفی برنامه ریزی 
او برای سال زراعی بعد هم دچار اشکال می شود و ما باید شرایطی را برای 
پرداخت مطالبات گندم کاران پیش بینی کنیم و در صورت تأخیر ضرر و 

زیان آن ها پرداخت شود.

کشاورزی ج می کند؟ آیا گواهی صرفه  جویی گاز، بهینه سازی را از بن بست خار
خریدار   گواهی صرفه جویــی گاز، ابتکار 
شــرکت ملی گاز در اســتفاده از بازارهای 
جدید برای بهینه ســازی است. سال هاست 
کــه بهینه ســازی بــه دلیل عــدم صرفه 
اقتصادی، از ســبد ســرمایه گذاران خارج 
شــده اســت، بر این اســاس کارشناسان 
معتقدند گواهــی صرفه جویی گاز می تواند 

بهینه سازی را بن بست خارج کند.
چالش رو به گســترش ناترازی انرژی، یکی 
از مهمترین معضلات حوزه انرژی کشور در 

سال های اخیر بوده است.
 اگرچه افزایش ظرفیت تولیــد و مدیریت 
و بهینه ســازی مصرف انــرژی دو راهکار 
پیش روی ما برای حل این معضل به شــمار 
می روند، اما دلایــل محکمی وجود دارد که 
نشــان می دهد رویکرد بهینه ســازی باید 
نســبت به رویکرد افزایش تولید در اولویت 

قرار بگیرد.
گزارش مرکــز پژوهش هــای مجلس این 
دلایــل را چنین ذکــر کرده اســت: بین  
نســلی بودن منابع انرژی، نیــاز طرح های 
بهینه ســازی بــه ســرمایه گذاری کمتر، 
پایدار بودن انرژی حاصل از بهینه ســازی 
و محدودبــودن منابــع انــرژی و مالی در 

دسترس.

کمبود انگیزه  اقتصادی، چالش اصلی 
قانون بهینه سازی

بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست، به 
عنوان راهکاری قانونی برای بهبود وضعیت 
وخیم ناترازی از طریق تقویت بهینه سازی، 
براســاس ماده ۳ آیین نامــه اجرایی ماده 
۱۲ قانون رفع موانع تولیــد رقابت پذیر در 
سال ۱۳۹۶ ایجاد شــد. با این حال بر اساس 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی ایران، بررســی عملکرد بازار نشان 
می دهد که با گذشت ۶ سال از تصویب این 
قانــون، تاکنون هیچ گواهــی صرفه جویی 

صادر نشده است.
دلایل متعددی برای عملکرد نامناسب این 
قانون ذکر می شــود کــه از مهم ترین آن ها 
می توان به نبود انگیزه  اقتصــادی به دلیل 

نوســانات ارزی و عدم تضمیــن در صدور و 
خرید گواهی صرفه جویی و ابهام در تحویل 
حامل انرژی معادل گواهی بــه دلیل نبود 
ظرفیت و ایراداتی در فرآیند ارائه تا تصویب 

طرح ها اشاره کرد.
اما به نظر می رســد پیش از آنکه به ایرادات 
پیــش روی اجــرای قانون بهینه ســازی 
بپردازیــم، بایــد بــه عامل مهــم دیگری 
اشــاره کنیم که پیش از هر چیز باعث عدم 
استقبال از سازوکارهای قانون بهینه سازی 

بوده است. 
ایــن عامل چیزی نیســت جــز اولویت پر 
رنگی که راهکار افزایــش تولید همواره در 
سیاست گذاری ها و رویه های جاری داشته 
اســت. اما به نظر می رســد که تــداوم این 
رویه که در دهه های گذشــته دست بالا را 
داشته اســت، در ســال های آتی به دلیل 
محدودبودن منابــع انــرژی و مالی دیگر 

امکانپذیر نباشد.
افزایش عمق ناترازی کــه اختلاف عرضه و 
تقاضا در اوج مصرف دو حامل گاز و برق را به 
ترتیب بیــش از ۳۰۰ میلیون متر مکعب در 

روز و ۱۲ هزار مگاوات در روز رســانده، یکی 
از نتایج این سیاست نادرست است. اکنون 
اهمیت اولویت یافتن راهکار بهینه ســازی 
در برابــر راهــکار افزایش تولیــد، بیش از 
همیشه آشکار شــده و حتی می توان گفت 
که رفته رفته به انتخابی  ناگزیر بدل خواهد 

شد.

خلاء های قانونی در اجرای قانون 
بهینه سازی

در اینجــا صرفا بــه برخــی از معضلات و 
خلاهای و سوءعملکردها در حوزهی قانونی 
اشاره خواهیم کرد. گفتنی است که اجرای 
قانون بهینه ســازی از تاریــخ تصویب آن تا 
امروز در وضع کاملا نامطلوبی قرار دارد. در 
حوزه  برق، مجمــوع کل طرح های کاهش 
مصرف ارائه شــده به دبیرخانــه مربوطه تا 
پایان اردیبهشــت مــاه ۱۴۰۲ برابر با ۳۲ 
طرح بوده کــه از این میــان فقط یک طرح 
در مرحله اجرایی قرار گرفته است. در حوزه  
گاز نیــز در مجموع ۲۱ طرح بــه دبیرخانه 
مربوط ارسال شده که باز هم تنها یک طرح 

در مرحله عقد قرارداد قرار دارد. در مجموع 
این وضعیت بدین معناست که تاکنون هیچ 
گواهی صرفه جویی صادر نشــده است و در 
عمل بازار بهینه سازی ۶ سال پس از ایجاد 

فاقد هرگونه عملکردی بوده است.

اگرچه آیین نامه بازار بهینه ســازی در سال 
۱۳۹۶ به تصویب رسید اما در این آیین نامه 
تنها به مبنای کلی شــکل گیری بازار انرژی 
اشاره شده بود و سازوکار و دستورالعمل ها و 
جزییات اجرایی را به کمیسیون و نهادهای 

تخصصی در زمان مقرر واگذار کرده بود. 
در این آیین نامه کمیســیون صرفه جویی 
انرژی ذیل شورای عالی انرژی تشکیل شد. 

دو وظیفه مهم کمیســیون یکــی تدوین 
مقــررات اجرایــی بــازار بهینه ســازی و 
دیگری تصویب نظام ثبت و راستی آزمایی 
صرفه جویــی انــرژی براســاس معیارها و 
اســتانداردهای کاهش الگوی مصرف بوده 

است.
 با اینکه کمیسیون انرژی موظف بوده ظرف 
مدت ســه ماه مقررات را تدویــن کند اما ۴ 

سال تأخیر داشته اســت. البته که عملکرد 
نامطلوب شورای عالی انرژی هم قابل بحث 
اســت اما این وضعیت، با توجه به پتانسیل 
بالایی که در کشــور در حوزه بهینه سازی 
وجود دارد، این تأخیر عملا ســبب تشدید 
خاموشی های برق در تابستان و کسری گاز 
در فصل زمســتان بوده و علاوه بر هدررفت 
انرژی، آســیب های فراوانی هــم در حوزه 
محیط زیست به بار آورده است. چالش های 
بســیاری نیز در مســیر اجرا وجود داشته 

است.

تعدد متولیان از جمله مشکلات 
بهینه سازی است

»علی نقوی« مدیرعامل بورس انرژی بیان 
کرده اســت: » گواهی صرفه جویی برای هر 
نوع کاری قابل اســتفاده است اما چند ایراد 
دارد؛ یکی از ایرادها این است که سوخت یا 
دارایی صرفه جویی شــده برای بازار داخلی 
طراحی شــده اســت. اگر بخواهیم انگیزه 
کافی ایجاد کنیم باید این دارایی در رینگ 
صادراتی مورد استفاده باشد. باید روی این 

نکته کار کنیم.
 این نکته به نظر میرســد که مستلزم تغییر 
نگرش کلانی از سوی قانونگذاران باشد که 
جا دارد در آینده به آن توجه شــود، به ویژه 
که بالا رفتن تعــداد طرحهای صرفه جویی 
و عملیاتی شدن آن ها هرچه بیشتر اهمیت 

آن را گوشزد خواهد کرد.«
نقوی همچنین بــه بوروکراســی معیوب 
حاکم بر صرفه جویی اشــاره کرده و گفته 
است: »بوروکراســی حاکم بر صرفه جویی 
مانند شــرکت های M&V طراحی شده 

است. این کار مسیر را دشوار می کند.«
یکی دیگر از مشکلات مسأله  تعدد متولیان 
اســت، به طوری که ســازمان انرژی های 
تجدیدپذیر متولی بهینه سازی حوزه برق و 
شرکت بهینه سازی مصرف سوخت، متولی 
بهینه ســازی گاز اســت اما ناشــر گواهی 
صرفه جویی، شــرکت های توانیر و شرکت 
ملی گاز هســتند، به دلیل اینکــه متولی 

انتقال و توزیع گاز و برق هستند.

دکتر پزشکیان در پیام تبریک به مناسبت روز خبرنگار:

مسیر پرفراز و نشیب خبرنگاری کمتر از جهاد در راه حقیقت نیست
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تکاپوی واشنگتن وکشورهای عربی برای جلوگیری 
از جنگ تمام عیار در منطقه

 شاخص ۲ میلیونی؛ آینده بازار چه می شود؟

سایه شوم اتفاقات ناگوار سر بازار سرمایه

سخنگوی سازمان مالیاتی:
شایعه اخذ مالیات از تسهیلات بانکی رد شد

کلید پولسازترین وزارتخانه ایران در دستان ۱۰ نفر

یازدهمین مرد نفتی ایران کیست؟
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ناترازی برق، معلول چیزی جز ناترازی اقتصاد برق نیست
احسان آقایی ملایری ،  کارشــناس صنعت برق  گروه مپنا که بیش از سه دهه در 
این حوزه فعالیت دارد، فارغ از آنکه چه کسی سکاندار ریاست جمهوری، وزارت 
نیرو یا سایر وزارتخانه ها و دســتگاه های اجرایی مرتبط با کسب و کار خود باشد، 
به عنوان یک بنگاه بــزرگ ملی صنعتی و اقتصادی، نقش مؤثر خود در توســعه 
زیربنایی صنایع انرژی ایران را ایفا کرده اســت.این نقش اعــم از آنکه به عنوان 
ســازنده تجهیزات، پیمانکار احداث و یا ســرمایه گذار و توســعه دهنده پروژه 
نیروگاهی باشــد، مانند همه پروژه های زیربنایی از شرایط ســرمایه گذاری و 
گردش نقدینگی در صنعت به طور خاص و در اقتصاد کشور به طور عام، به شدت 

متاثر می شود.

یادداشت

هجوم عمانی ها برای خرید خانه  به شیراز

صفحه 4

کارشناس اقتصادی گفت: استفاده از چک الکترونیک 
می تواند فرآیند پرداخت ها را سریع تر و کارآمدتر کند.

سیاوش غیبی پور کارشناس اقتصادی گفت: استفاده 
از چــک الکترونیک می توانــد فرآینــد پرداخت ها را 

ســریع تر و کارآمدتر کند و زمــان و هزینه های مرتبط 
با پرداخت هــای معمولی را کاهش دهــد همچنین با 
استفاده از چک الکترونیک، خطرات مرتبط با چک های 
فیزیکی مانند ســرقت، تقلب و تزلزل کاهش می یابد و 

امنیت پرداخت ها افزایش پیدا می کند.این کارشناس 
اقتصادی در ادامه می گوید: استفاده از چک الکترونیک 
می تواند به افزایش شفافیت مالی کمک کند و اطلاعات 
دقیق تــری از جریان هــای مالی در اختیــار نهاد های 

مالی قرار دهد همچنین اعتماد بــه چک الکترونیک و 
فناوری های مالی مشــابه می تواند به توســعه اقتصاد 
دیجیتال کشور کمک کند و فرصت های جدیدی برای 

رشد و توسعه اقتصادی فراهم کند.

چک

ونیک یک کارشناس اقتصادی عنوان کرد؛تحقق افزایش ایمنی و سرعت با چک الکتر

 سیاست های ارزی بانک مرکزی در دولت چهاردهم تداوم یابد

خ دلار  خ دلار نوسان اخیر نر نوسان اخیر نر
پایدار نیستپایدار نیست



تکاپوی واشنگتن وکشورهای عربی برای جلوگیری از جنگ تمام عیار در منطقه

دکتر پزشکیان در پیام تبریک به مناسبت روز خبرنگار:

مسیر پرفراز و نشیب خبرنگاری کمتر از جهاد در راه حقیقت نیست

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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پرست وزارت خارجه  گزارش سر
 از آخرین گفت وگوهای دیپلماتیک و فشرده 

پس از شهادت هنیه
 سرپرســت وزارت امور خارجــه در تماس های تلفنی خــود با وزرای 
خارجه اتریش، سوریه، مصر، مالت، ســوئیس و انگلیس بر استفاده از 
حق ذاتی و مشروع ایران در صیانت از امنیت و حاکمیت ملی و تمامیت 
ارضی جمهوری اســلامی ایران تاکیــد کرد.علی باقری سرپرســت 
وزارت امور خارجه در صفحه شــخصی خود در فضای مجازی با اشاره 
به گفت وگوهای تلفنی فشــرده شب گذشــته درباره ی شرایط خطیر 
منطقه ناشــی از تجاوزگری های تروریســتی صهیونیست ها در ایران 
و لبنان نوشــت: در تماس تلفنی بــا همتایانم از ســوئیس و مالت و در 
پاســخ به تماس تلفنی همتای انگلیســی که همه عضو شورای امنیت 
ملل متحدند، تاکید کردم بی عملی شــورای امنیــت در قبال جنایات 
رژیم اشغالگر موجب جری تر شــدن رژیم در تداوم جنگ و خونریزی 
و تسری بی ثباتی و ناامنی در سطح منطقه شده  است.وی ادامه داد: در 
تماس تلفنی با همتای اتریشی گفتم رفتار همراه با چشم پوشی و بعضا 
حمایتگرانه اروپا در قبال جنایات ارتکابی رژیم اشــغالگر از جمله در به 
شهادت رساندن میهمان رسمی مراسم تحلیف رئیس جمهوری ایران 

کاملًا بر خلاف مدعای اروپا و برهم زننده صلح و امنیت منطقه است.

باقری کنی خاطرنشــان کرد: در پاســخ به تماس تلفنــی همتایانم از 
ســوریه و مصر هم بیان کردم اتحاد و هماهنگی کشــورهای اسلامی 
در اقدام مشترک علیه تجاوزگری و کشــتار رژیم صهیونیستی عامل 
مهمی در بازدارندگی باند تروریســتی و جنایتکار حاکــم در تل آویو 
خواهد بود.سرپرست وزارت امور خارجه در پایان اظهار داشت: در همه 
این مکالمات بر عزم ایران برای اســتفاده از حق ذاتی و مشروع خود در 
صیانت از امنیت و حاکمیت ملی و تمامیت ارضی و نیز اراده قاطع ایران 
برای ایجاد بازدارندگی در برابر موجودیت شروری که عامل بی ثباتی و 

ناامنی در منطقه است، تاکید کردم.
 

 واکنش رسانه های آمریکایی و صهیونیستی 
به انتخاب سنوار

رســانه های آمریکایی و رژیم صهیونیستی نســبت به انتخاب یحیی 
سنوار به ریاست جنبش حماس واکنش نشان دادند.

آژانس رسانه ای رژیم صهیونیستی و شــبکه کان این رژیم در واکنش 
به اقدام جنبش حماس برای تعیین یحیی ســنوار به عنوان جانشینی 
شهید اســماعیل هنیه و ریاست جنبش حماس نوشــت که این اقدام 
پیامی برای تل آویو بود مبنی بر اینکه او زنده است و فرماندهی حماس 

در غزه قدرتمند است و همچنان باقی خواهد ماند.
یک افســر صهیونیســتی نیز در واکنش به انتخاب ســنوار در توئیتی 
نوشت: ما اشــتباه کردیم هنیه را ترور کردیم تا ســنوار رئیس حماس 
شــود.وزیر خارجه رژیم صهیونیســتی نیز در لفاظی های جدید خود 
مدعی شد که انتخاب ســنوار به عنوان رهبر جدید حماس دلیلی دیگر 
بر ریشه کن شدن جنبش حماس از روی زمین است. این در حالی است 
که با گذشــت ۱۰ ماه از جنگ غزه، از بین بردن حماس که در روزهای 
اول جنگ به عنوان هدف کوتاه مدت صهیونیســت ها تلقی می شد، به 
آرزویی دست نیافتنی تبدیل شده است.روزنامه آمریکایی وال استریت 
ژورنال نیز نوشــت که انتخاب یحیی ســنوار به عنوان رئیس جنبش 
حماس موقعیت این جنبش را به عنوان یک گروه مقاومت مســلحانه 

ضد اسرائیل تقویت می کند.
نیویورک تایمز نیز تاکید کرد که انتخاب سنوار به عنوان رئیس جنبش 
حماس نشان می دهد که رهبران این جنبش فلسطینی همچنان و بعد 
از گذشــت ۱۰ ماه از آغاز جنگ به تصمیم خود برای مبارزه با اسرائیل 

پایبند هستند.

رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی خبر داد

 افزایش ۱۵ درصدی ثبت نام در سامانه سماح
رئیس ســتاد مرکزی اربعین حســینی )ع( از افزایــش ۱۵ درصدی 
ثبت نام کنندگان در سامانه سماح نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
خبر داد و گفت: تخمین ما این است که امســال ۴.۵ میلیون نفر ایرانی 
راهی عراق می شود.»سید مجید میراحمدی« ، با بیان اینکه بلافاصله 
بعد از پایان راهپیمایی اربعین ســال گذشته، جلسات هماهنگی ستاد 
مرکزی اربعین ۱۴۰۳ را آغاز کردیم، گفت: تاکنون بیش از ۱۴ جلســه 
برگزار کردیم. ۲ جلسه با حضور آقای مخبر، معاون اول رئیس جمهور و 

یکی از جلسات نیز با حضور آقای پزشکیان برگزار شد.

رئیس ســتاد مرکزی اربعین حســینی )ع( اضافه کــرد: کمیته های 
۱۹گانه ســتاد مرکزی، جلســات زیادی را برگزار کردنــد. همچنین 
چندین جلســه نیز با ســتاد اربعین عراق برگزار شــد. همچنین برای 
هماهنگی بیشتر، با وزارت کشــور عراق، دائما درحال گفت وگو بودیم. 
وزرای کشور ایران و عراق نیز به طور مستمر از مرزهای مختلف بازدید 

داشتند و نسبت به برطرف کردن کاستی ها اقدام می کردند.
وی مجموعه اقدامات و هماهنگی های انجام شــده برای تســهیل در 
برگزاری راهپیمایی اربعین ۱۴۰۳ را بیشــتر از ســال های گذشــته 
دانســت و افزود: برآورد ما این است که اربعین امســال هم در ایران و 
هم در عراق، بهتر از سال های گذشــته برگزار شود.میراحمدی اظهار 
داشت: ســفیر ما در عراق تعداد زائران اربعین امســال را ده ها میلیون 
نفر تخمین زده است. در کشــور ما نیز برآورد در حدود ۴.۵ میلیون نفر 
زائر اســت. میزان ثبت نام در سامانه سماح نیز نســبت به مدت مشابه 
سال گذشــته ۱۵ درصد افزایش داشــته و بیش از ۱.۵ میلیون نفر در 
این سامانه ثبت نام کرده اند. مأموریت ســتاد مرکزی اربعین حسینی 
)ع( با شعار »کربلا، طریق الاقصی« رســماً از اول ماه صفر -۱۶ مرداد- 
آغاز شد و موکب داران راهی طریق شدند تا به زائران اباعبدالله الحسین 
)ع( خدمت کنند.محمدرضا عارف نیــز، ۱۳ مردادماه در اولین ابلاغیه 
خود به عنوان معاون اول رئیس جمهور، تصویب نامه هیأت وزیران برای 
هزینه در خصوص تأمین هزینه های درمانی زائران اربعین حســینی 

)ع( تا ۴۰۰ میلیارد تومان را ابلاغ کرد.

تریبون

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: اگر قرار 
است حضور طیب نیا در دولت، وزیر اقتصاد را تضعیف 
کند یا روی بانک مرکزی ســایه بینــدازد، اصلًا خوب 

نیست.
محســن زنگنه، درباره انتصابات اخیر رئیس جمهور، 
اظهار کــرد: انتخــاب پورمحمدی به عنــوان رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشــور اقدام بسیار خوبی بود، 
چرا که وی این سازمان و به طور کلی مسائل اقتصادی 
را به خوبی می شناســد. از ســوی دیگر پورمحمدی 
تعامل بســیار خوبی بــا نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی در دوره های قبل داشــته که تعامل دولت با 

مجلس موضوع مهمی است.
وی با اشــاره به اینکه رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشور نگاه اصلاح ساختاری دارد، ادامه داد: امیدواریم 
در این دوره جدید که پورمحمدی ریاســت ســازمان 
برنامه و بودجه کشــور را بر عهده دارد، بحث اصلاحات 
ســاختاری که در زمان وی شروع شــده بود، باز هم با 

قوت بیشــتری ادامه پیدا کند. از سوی دیگر 
باید شــأن و مدیریــت بخــش بودجه این 
ســازمان، از شــأن و مدیریت بخش برنامه 

سازمان جدا شود.
نماینده مــردم تربت حیدریــه در مجلس 
شورای اســلامی در این مورد، توضیح داد: 
الان متأســفانه همه ظرفیت های ســازمان 

برنامه و بودجه کشــور در خدمت نظام بودجه ریزی، 
تنظیم بودجه و تلفیق بودجه اســت، در حالی که شأن 
وجودی این ســازمان نظارت بر نقشــه کلان توسعه 
کشور هم باید باشــد و طرح های پیشران و برنامه های 
بزرگ کشور مانند سند چشــم انداز و برنامه هفتم نیز 

باید مورد توجه باشد.
 بر این اســاس، امیدوارم رئیس جدید سازمان برنامه 
و بودجه کشــور بتواند وزن بخش بودجه و برنامه را به 

صورت برابر در نظر بگیرد.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس شــورای 

اســلامی در ادامــه در ارزیابــی انتصــاب 
»شــهرام دبیری« به عنوان معاون پارلمانی 
رئیس جمهــور، گفت: از دبیری شــناختی 

ندارم.
زنگنه دربــاره انتصاب »علــی طیب نیا« به 
عنوان مشاور عالی رئیس جمهور، اظهار کرد: 
به اعتقاد بنده سمت هایی چون مشاور خیلی 
عملیاتی و مؤثر نیســت، البته در حد اینکه مشــاوره 
دهند، خوب اســت. یکی از نگرانی هایی که ما داریم، 

مربوط به تیم اقتصادی دولت چهاردهم است.
وی افزود: تجربه نشــان داده اســت بعد از آنکه دولت 
عملًا کار خودش را آغاز می کنــد، وزرا خیلی به حرف 
مشــاور عالی یا مشــاور اقتصادی گوش نمی دهند. بر 
این اســاس، توصیه بنده آن است که رئیس جمهور در 
انتخاب رئیس بانک مرکزی و وزیر اقتصاد دقت زیادی 

کند.
نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس شورای اسلامی 

تصریح کرد: طیب نیا فردی فرهیخته است، اما مهم تر 
این است که تیم اقتصادی دولت چهاردهم متشکل از 
چه افرادی باشد، یا حداقل اگر رئیس جمهور طیب نیا 
را به عنوان مشــاور عالی خودش انتخاب کرده، وزرای 
اقتصادی را با نظــر طیب نیا انتخاب کنــد؛ علت این 
حرفم آن است که مشکل ما در دولت قبل این بود که ما 
نمی دانستیم پدر یا صاحب اقتصاد کشور کیست و باید 
با چه کســی صحبت کنیم که این مسئله نباید مجدداً 

در دولت چهاردهم تکرار شود.
زنگنه گفت: اگر قرار اســت حضور طیب نیا در دولت، 
وزیر اقتصاد را تضعیف کند یا روی بانک مرکزی ســایه 
بیندازد، اصلًا خوب نیســت. بالاخره وزیر اقتصاد باید 
سکان دار سیاست های اقتصادی دولت باشد و مجلس 
هم می تواند از وزیر اقتصاد ســوال کند. این خطر الان 
وجود دارد که انتصاب ســمت هایی مانند مشاور عالی 
رئیس جمهور و مواردی از این دســت باعث شود که ما 

مجدداً به مشکلات سال های قبل دچار شویم.

 نمازجمعه این هفته تهران بــه امامت آیت الله خاتمی 
در مصلای امام خمینی)ره( برگزار می شود.

 دربهــای مصلــی از ســاعت ۱۰:۳۰ بــرای حضور 
نمازگزاران محترم باز می شــود و شــروع برنامه ها از 

ساعت ۱۱ خواهد بود.

در بخش معرفی کتاب منتخب هفته، در آستانه »روز 
مقاومت اسلامی« کتاب »آخرین روز جنگ؛ خاطرات 
زنی از قلب جنگ ۳۳ روزه اسرائیل و حزب الله« نوشته 

رقیه کریمی معرفی می شود.
این کتاب که توسط انتشارات شــهید کاظمی منتشر 

شده است، روایت زندگی یکی از مردم مقاوم لبنان در 
جنگ ۳۳ روزه با اسرائیل می باشد. خاطرات زنی که در 
جنگ ۳۳ روزه در روستای خود مانده و جنگ را با نگاه 
یک همسر و یک مادر و از پشــت پنجره های خانه، زیر 
باران گلوله، صدای شنی های تانک و جنگنده ها دنبال 

می کند.خاطراتی که به ما کمک می کند در شــرایطی 
که بیشتر شــناخت ما از این جنگ حاصل تحلیل های 
سیاســی، کتاب های علمی و بررسی ها و پژوهش های 
سیاسی است، با جزئیات زندگی مردم عادی در جریان 

این جنگ و مقاومت بیشتر آشنا شویم.

مجلس

نماز جمعه

خریدار  روزنامه واشــنگتن پست با اشاره 
به تــلاش آمریکا و کشــورهای عربی برای 
جلوگیری از گســترش تنــش در منطقه 
نوشت: در حالی که )رژیم( اسرائیل خود را 
برای حمله آماده می کند مقامات واشنگتن 
از اقدامــات بنیامین نتانیاهو خشــمگین 
هستند و معلوم نیست واشنگتن چگونه می 

تواند خشونت در منطقه را کنترل کند.
این روزنامــه آمریکایی شــرایط کنونی در 
منطقه را حســاس توصیف کرد و نوشــت: 
این شــرایط می تواند توافــق آتش بس را 
که از مدت ها انتظار آن می رفت از مســیر 
اصلی خــود خارج کند. ایــن امر همچنین 
محدودیت نفــوذ آمریکا بــر نزدیک ترین 
متحد خود در منطقه رژیم صهیونیستی را 

نشان می دهد.
این گزارش با اشــاره به جلسه روز دوشنبه 
بایدن و کامالا هریس معاون او با مشــاوران 
ارشــد آنها در اتاق وضعیت در کاخ ســفید 
برای بررســی تنش ها درمنطقه نوشــت: 
آنتونی بلینکن وزیر خارجه آمریکا رهبری 
تلاش ها برای فشار غیرمســتقیم بر ایران 

را برعهــده دارد و از مقامــات قاهره، عراق، 
و ســایر پایتخت های عربی خواسته است 
برای خوشــیتنداری تهــران و متحدانش، 

فشار وارد کنند.
واشنگتن پست نوشت: حتی اگر واشنگتن 
بنیامیــن نتانیاهو نخســت وزیــر )رژیم( 
اسرائیل را از تشدید تنش ها بازدارد، معلوم 
نیســت که متحدان عربی آمریــکا بتوانند 
جلوی ضد حمــلات احتمالــی را بگیرند. 
حمله هماهنگ ایران و حزب الله که دارای 
زرادخانه موشکی گسترده ای هستند، می 
توانند شبکه دفاع هوایی )رژیم( اسرائیل را 

در هم بکوبد.
این روزنامه آمریکایی افزود: مذاکرات لوید 
آســتین وزیر دفاع آمریکا با یــوآو گالانت 
وزیر جنگ رژیم صهیونیســتی در روز سه 
شنبه نشانه دیگری از ادامه سرمایه گذاری 
واشــنگتن در امنیت رژیم اســرائیل است. 
گالانت دیدار مایکل کوریلا فرمانده سنتکام 
از رژیم اســرائیل را در روز دوشــنبه نشانه 
»حمایت واشــنگتن از این رژیم« توصیف 
کرد.اما به گفتــه مقامــات آگاه از مواضع 

کاخ ســفید که به دلیل حساسیت موضوع 
خواستند نامشــان فاش نشــود، در پشت 
پرده، اختلافات فزاینده ای بین واشنگتن و 
تل آویو بروز کرده است. مقامات کاخ سفید 
به شهادت اســماعیل هنیه رهبر حماس با 
خشم و تعجب واکنش نشــان دادند و آن را 
شکســتی برای تلاش های چند ماهه خود 

در ایجاد آتش بس در غزه قلمداد کردند.
چندین مقام ارشد دولت آمریکا در جریان 
درگیری ها نتانیاهو را در جلوگیری از مهار 
تنش گسترده در منطقه مقصر قلمداد کرده 
اند. رژیم اسرائیل بدون اطلاع آمریکا بارها 
به فرماندهان حزب الله و ایرانی حمله کرده 
که خشــم مقامات دولت بایدن و شــخص 

رئیس جمهوری آمریکا را برانگیخته است.
فرانک لوونشــتاین کــه در دولــت باراک 
اوباما به عنوان نماینده ویــژه در مذاکرات 
صهیونیست ها و فلســطینی ها خدمت می 
کرد در این زمینه گفــت: نتانیاهو ، آمریکا 
را در موقعیت دشــواری قرار داده است. او 
تحریک به واکنشی می کند که می تواند ما 
را به جنگ سوق دهد اما کسی وی را علنا زیر 

ســوال نمی برد زیرا ما در کنار اسرائیل در 
مقابل ایران ایستاده ایم.

این گزارش با اشاره به تماس ها و دیدارهای 
برخی مقامات عربی مانند مصــر و اردن با 
همتایان ایرانی خو د به منظور درخواســت 
خویشــتنداری و جلوگیری از تشدید تنش 

ها به نقل از یک مقام عراقی نوشت: بلینکن 
روز یکشــنبه در تماس با محمد السودانی 
نخست وزیر عراق از وی خواسته است »هر 
اقدام ممکنی« را انجــام داد و از روابط خود 
با تهران برای تاکیــد بر اهمیت تنش زدایی 

استفاده کند.

خریدار   دبیر شورای نگهبان با بیان این که خبرنگاران 
بیدارکننده افکار عمومی جهــان در موضوع غزه بودند 
گفت: امروز قدرت های ســلطه گر با تحریف مفاهیم، به 

دنبال معرفی خود به عنوان الگوی برترند.
 آیت الله احمد جنتی دبیر شــورای نگهبان در جلســه 
این شورا با اشاره به فرارســیدن سالروز شهادت محمود 
صارمی خبرنــگار خبرگزاری جمهوری اســلامی و روز 
خبرنگار اظهار داشــت: یاد شهید صارمی و همه شهدای 
رسانه که مجاهدانه در راه آشــکار شدن حقیقت تلاش 

کردند، گرامی می دارم.
وی همچنین ابراز داشــت: برای همه اهالی رســانه که 
در راه آگاهی بخشــی به جامعه مجاهــدت می کنند نیز 

آرزوی توفیق دارم.
دبیر شــورای نگهبان در ادامه خاطرنشــان کرد: امروز 
قدرت های سلطه گر با تحریف مفاهیم، به دنبال معرفی 
خود به عنوان الگوی برترند و دلیل این کار هم این است 
که پایبندی به مفاهیــم اصیل با منافــع آنها در تضاد 

است.
وی البته بیان داشــت که اهالی شــرافتمند رســانه در 
برابر این رفتار سلطه گرانه ایســتاده  و همین ایستادگی 
زمینه ساز بی اعتباری قدرت های اســتکباری نزد افکار 
عمومی شده است. خبرنگاران بیدارکننده افکار عمومی 

جهان در موضوع غزه بودند.
آیت الله جنتی در بخش دیگــری از صحبت هایش گفت: 

حقوق بشر یکی از مفاهیمی است که امروز با تحریف آن 
از سوی قدرت های استکباری مواجهیم و همین تحریف 
باعث شــده کشــوری مانند آمریکا که بزرگترین ناقض 
حقوق بشر اســت، خودش را مدعی حقوق بشر معرفی 

کند.
وی ادامه داد: رفتار دولتمردان آمریکا در سال های اخیر 
خط بطلانی کشیده است بر تمام ادعاهایی که در دفاع از 
ارزش های انسانی داشــته اند و حمایت همه جانبه آن ها 
از رژیم غیرقانونی و ظالم اســراییل، بهترین دلیل اثبات 

بی اعتقادی آن ها به این ارزش هاست.
دبیر شــورای نگهبان اظهار داشت: رفتارهای غیرقانونی 
و غیرانسانی اســراییل و به ویژه جنایات بی رحمانه این 

رژیم غاصب نسبت به مردم غزه، چوب حراجی است که 
بر آبروی جهان سلطه زده می شود.

آیت الله جنتی در پایان انتخاب یحیی ســنوار به عنوان 
رییس دفتر سیاسی جنبش حماس و جانشینی مجاهد 
شهید اســماعیل هنیه را به ایشان و اعضای این جنبش 
تبریک گفت و عزت و سربلندی ایشان و تمام مجاهدان 
جبهه جهانی مقاومت را از خداوند بزرگ مسئلت کرد و 
بیان داشت: این انتخاب اثبات کننده این واقعیت است 
که جبهه جهانی مقاومت در مســیر ایستادگی در برابر 
ظالمان ثابت قدم اســت و البته این ثبــات قدم در راه 
حق، مقدمه یــاری خداوند و پیروزی بــر جبهه باطل 

است. 

زنگنه:حضور طیب نیا در دولت نباید باعث تضعیف وزیر اقتصاد شود

نماز جمعه این هفته تهران به امامت آیت الله خاتمی برگزار می شود

خریدار  رئیس جمهور با بیان اینکه مسیر 
پرفراز و نشیب فعالیت خبرنگاران، کمتر از 
جهاد در راه حق و حقیقت نیســت، تصریح 
کرد: جوهــره خبرنگاری در همزیســتی با 
مردم و درک عمیق دغدغه های آنان نهفته 
است؛ خبرنگاران دیده بانان هوشیار جامعه 

و پل ارتباطی میان دولت و ملت هستند.
 دکتر مسعود پزشکیان در پیامی با تبریک 
روز خبرنگار، این مناسبت را فرصتی مغتنم 
برای ارج نهادن به کوشــش خستگی ناپذیر 
پاســداران حقیقت و وجدان هــای بیدار 
جامعه دانســت کــه با قلــم توانــا و بیان 
رسای شان، نقشــی حیاتی در روشنگری، 
تنویــر افــکار عمومــی و امیدآفرینی ایفا 
می کنند.رئیس جمهور در ایــن پیام بیان 
کرد: هفدهم مرداد، فرصتی مغتنم برای ارج 
نهادن به کوشش خستگی ناپذیر پاسداران 
حقیقت و وجدان های بیدار جامعه اســت؛ 
آنان که با قلم توانا و بیان رسای شان، نقشی 
حیاتی در روشنگری، تنویر افکار عمومی و 

امیدآفرینی ایفا می کنند.
دکتر پزشــکیان افــزود: شــأن و منزلت 
والای خبرنــگاران از آن روســت کــه در 
انجام رســالت خطیر خویــش و خدمت به 
مردم و اطلاع رســانی صادقانه، همت خود 

را فداکارانه بــه کار می بندنــد و تمام توان 
و اســتعداد خویــش را در طبــق اخلاص 
می نهند.وی افــزود: در عصری که ســیل 
خروشــان اخبار، مخاطب و جامعــه را در 
تشــخیص حقیقت و گزینش راســتی ها با 

چالش های پیچیده روبرو ساخته و حقیقت 
در هزارتوی ناراستی ها محجوب گشته، این 
خبرنگاران هستند که با تکیه بر شجاعت و 
دانش ژرف خود، به اعمــاق پنهان حقیقت 
رخنه کرده و رســالت عظیم آگاهی بخشی 

و هشــیاری اجتماعــی را بــه منصه ظهور 
می رســانند. بی گمان، این مســیر پرفراز و 
نشــیب، کمتر از جهاد در راه حق و حقیقت 

نیست.
وی خاطر نشــان کرد: جوهــره خبرنگاری 

در همزیســتی بــا مــردم و درک عمیــق 
دغدغه های آنان نهفته اســت. خبرنگاران 
به عنــوان دیده بانان هوشــیار جامعه، پل 
ارتباطــی میان دولــت و ملت هســتند و 
شایسته است همواره صدای رسای کسانی 
باشند که فریادشان کمتر به گوش می رسد.

پزشکیان افزود: اینجانب ضمن تبریک این 
روز فرخنده به تمامــی خبرنگاران گرانقدر 
میهن عزیزمان، این اطمینان را می دهم که 
دولت چهاردهم با درک عمیق جایگاه رفیع 
رسانه ها و خبرنگاران و بهره گیری از تمامی 
ظرفیت ها در جهت صیانت از حقوق ایشان، 
در راســتای ترمیم پیوند دولــت و ملت و 
ایجاد همبســتگی ملی، از هیچ کوششــی 

فروگذار نخواهد کرد.
وی گفت: با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 
والامقام عرصه خبر و اطلاع رســانی، به ویژه 
شهید محمود صارمی و همرزمانش و تمامی 
شهدای خبرنگار جبهه مقاومت که در ماه های 
اخیر در راه انجام رسالت انسانی دفاع از حقایق 
غزه و انعکاس جنایات رژیم صهیونیســتی، 
جان شــیرین خود را نثار کردنــد، از درگاه 
خداوند متعــال برای همه خبرنــگاران، این 
مشــعل داران راه حقیقت و آزادی، بهروزی و 

توفیق روزافزون مسئلت می نمایم. 

آیت الله جنتی: خبرنگاران بیدارکننده افکار عمومی جهان در موضوع غزه بودند
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خاندوزی: 
وشنگران مسیر دانایی، فضیلت   خبرنگاران ر

و آگاهی بخشی هستند
وزیر امور اقتصــادی و دارایی طــی پیامی به مناســبت روز خبرنگار، 
خبرنگاران را روشنگران مسیر دانایی، فضیلت و آگاهی بخشی به افکار 

عمومی دانست.
 ســید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی طــی پیامی به 
مناســبت روز خبرنگار، خبرنگاران را روشنگران مسیر دانایی، فضیلت 
و آگاهی بخشی به افکار عمومی دانست.وزیر اقتصاد در این پیام تصریح 
کرده است، خبرنگاران روشــنگران مســیر دانایی، فضیلت و آگاهی 
بخشــی به افکار عمومی هســتند و در طول سه ســال فعالیت دولت 
سیزدهم همراهی و نقش خبرنگاران رســانه های گروهی در پیشبرد 

اهداف اقتصادی کشور کاملًا محسوس و اثرگذار بود.
نام گذاری روز خبرنگار که به واسطه جانفشانی خبرنگار شهید محمود 
صارمی در انجام مأموریت خطیر اطلاع رســانی رویدادها به مردم مهیا 
گشت، گویای عمق معنایی این رسالت بزرگ در جوامع است. این روز 
بزرگ را به خبرنگاران عزیز در اقصی نقاط کشور تبریک و تهنیت عرض 
کرده و موفقیت و ســلامتی آنان را در ایفای این مســئولیت متعالی از 

خداوند منان مسئلت می نمایم.

 سیاست های ارزی بانک مرکزی در دولت چهاردهم تداوم یابد
خ دلار پایدار نیست نوسان اخیر نر

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی در 
خصوص کنترل نرخ ارز و تلاش برای تداوم ثبات ارزی در دولت جدید 
گفت: اثرات افزایش نــرخ ارز بر اقتصاد و تورم زایی ایــن روند بارها در 
اقتصاد ایران دیده شده، لذا مناسب اســت دولت چهاردهم در موضوع 
ثبات ارزی با اســتناد به آنچه در طی نزدیک به دو سال گذشته در بانک 
مرکزی در راســتای کاهش نرخ تورم و ثبات ارزی انجام شد همچنان 

مانع افزایش نرخ ارز شود.

جعفر قادری، اقتصاددان و عضو کمیســیون برنامه، بودجه ومحاسبات 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به اتفاقات سیاسی- امنیتی اخیر و تاثیر 
آن بر بازار ارز گفت: نوسانات قیمتی کنونی پایدار نیست و به روال قبلی 

خود بازمی گردد.
وی ادامه داد: نه تنها تغییر منفی در شاخص های کلان اقتصادی شاهد 
نبوده ایم بلکه متغیرهای پولی در یکســال و نیم اخیر به خوبی کنترل 
شده و آمارها حاکی از شرایط بهبود این بخش ها دارد؛ بنابراین افزایش 

نرخ دلار چون دلیل سیاسی دارد موقتی خواهد بود.
این نماینده مجلس در خصــوص عملکرد بانک مرکزی در راســتای 
دیپلماســی اقتصادی و ارزی گفت: بخشــی از فعالیت های اقتصادی 
مثبتی که در دولت سیزدهم انجام شد ناشــی از سیاست گذاری های 
مثبت بانک مرکــزی و مجموعه اقداماتی بود که از ســوی رئیس بانک 

مرکزی در یک سال و نیم گذشته در دستور کار قرار گرفت.
وی در این بــاره افزود: تلاش دکتــر فرزین برای تقویت دیپلماســی 
اقتصــادی و ارزی و انعقاد پیمان هــای پولی در کنــار دولت که برای 
عضویت در ســازمان های اقتصادی مثل شانگ های و بریکس کوشش 
کرد، دستاوردهای قابل توجهی داشته که در میان مدت شاهد آثار آن 

خواهیم بود.
نماینده مجلس شورای اسلامی تصریح نمود: دیپلماسی ارزی عملیاتی 
شده از سوی بانک مرکزی دســتاوردهای قابل توجهی داشت از جمله 
توسعه تعاملات با کشورهای همسایه و استفاده از ظرفیت های تهاتری 

و ظرفیت های پیمان های منطقه ای و پولی دو یا چند جانبه است.
وی در این بــاره افزود: در صورتــی که مجموعه سیاســت گذاری ها و 
طرح و برنامه های بانک مرکزی دولت ســیزدهم انجام شــد مورد نظر 
دولت چهاردهم واقع شود و این مســیر اگر با قوت و قدرت تدام بیابد، 

ظرفیت های ایجاد شده رشد آفرین خواهند بود.
قادری گفت: دولــت چهاردهم با اتــکا به سیاســتگذاری های مثبت 
و ظرفیت هــای فعال شــده در دولت ســیزدهم و تلاش هــای بانک 
مرکزی در یک ســال و نیم گذشــته می توانــد ثمــرات متعددی از 
گسترش تعاملات منطقه ای کســب کند و بخش های مختلف اقتصاد 
را از موقعیت های ایجاد شــده برخوردار نماید.وی در ایــن باره افزود: 
امیدواریم دولــت چهاردهم از ظرفیت های ایجاد شــده به درســتی 
اســتفاده کند و دســتاوردهای بانک مرکزی و دولت قبلی را با ابتکار 
عمل به پتانسیل های جدید بیافزاید و درتوســعه کشور مورد استفاده 
قرار دهد.وی در این بــاره تاکید کرد: در صورتی کــه دولت چهاردهم 
از دســتاوردهای دولت قبلی و راهکارهای بانک مرکزی استفاده کند 
دشــمن قدرت چندانی برای فشــار تحریمی به ایران نخواهد داشت و 
قدرت مانوردهــی ایران در بخش هــای تجاری و اقتصــادی افزایش 
می یابد.قادری توضیح داد: با از دســت دادن ظرفیت های ایجاد شــده 
دردولت ســیزدهم و بانک مرکزی به امید دســتیابی به ظرفیت های 

جدید، چالش های بیشماری پیش روی اقتصاد کشور قرار می گیرد.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی در 
خصوص کنترل نرخ ارز و تلاش برای تداوم ثبات ارزی در دولت جدید 
گفت: اثرات افزایش نــرخ ارز بر اقتصاد و تورم زایی ایــن روند بارها در 
اقتصاد ایران دیده شده، لذا مناسب اســت دولت چهاردهم در موضوع 
ثبات ارزی با اســتناد به آنچه در طی نزدیک به دو سال گذشته در بانک 
مرکزی در راســتای کاهش نرخ تورم و ثبات ارزی انجام شد همچنان 

مانع افزایش نرخ ارز شود.

مولفه های تاثیرگذار بر بازار ارز تغییری نداشته اند
ســرمایه گذاری که به واســطه هیجانات موقتی بازار صــورت بگیرد 
ســودآور نیست.حسن حیدری؛ کارشناس مســائل ارزی در خصوص 
عدم گرفتار شدن مردم در تله دلالان ضمن هشداردهی به جامعه هدف 
اظهار کرد: وقتی مولفه های کلان تاثیرگذار بــر اقتصاد دچار تغییرات 
خاصی نشده اند هر گونه تغییر در نرخ ارز نشان دهنده دستکاری هایی 
خارج از سیستم واقعی بازار ارز و اقتصاد کلان است لذا نباید در دام تله 

گذاران ارزی افتاد.
 وی در این باره گفت: اصــولا در تنش های نظامــی و منطقه ای که به 
صورت موقتی یــا در طی مدت زمان مشــخصی به وقــوع می پیوندد 
بازار های مالی دچار فراز و نشــیب هایی می شــوند که بخش عمده ای 
از نوســانات ایجاد شــده غیر واقعی و محصول زمینه سازی هایی است 
که دلالان مسبب آن هستند. این کارشــناس اقتصادی تصریح نمود: 
اقتصاددانان در شرایط ابهام باید هشدار های لازم را نبست به مخاطرات 
پیش روی نرخ ارز به مردم بدهند. وقتی شرایط ابهام در عرصه سیاسی و 

اقتصادی بالاست هر خریدی در چنین شرایطی ریسک دارد.
 عضو هیات علمی دانشــگاه تربیت مــدرس یادآورشــد: مولفه های 

اقتصادی دچار کمترین تغییری نشده است.

بازار

رییس سازمان هواپیمایی کشور گفت: هیچ یک از زوار 
بدون تهیه بلیت به فرودگاه های نجف و ایران مراجعه 
نکنند، زیــرا در فرودگاه های دو کشــور بلیت عرضه 

نخواهد شد.
محمد محمدی بخش رئیس ســازمان هواپیمایی در 
نشست خبری هماهنگی پروازهای اربعین با اشاره به 
اینکه مسافرین بدون تهیه بلیت به فرودگاه های ایران 
و عراق مراجعه نکنند، گفت: هیچ یک از زوار بدون تهیه 
بلیت به فرودگاه های نجف و ایران مراجعه نکنند، زیرا 
در فرودگاه های دو کشــور بلیت عرضه نخواهد شــد؛ 
بدین ترتیب مســافرین پیش از عزیمت به ســفرهای 
اربعین بلیت پــرواز به صورت رفت و برگشــت را تهیه 

کنند.

محمدی بخش در ادامه تاکیــد کرد: میزان 
تنش هــا در فرودگاه هــای ایــران باید به 
کمترین میزان خود برسید و فرودگاه عراق 
در خصــوص دارو و مواد ممنــوع تأکیدات 
ویژه ای دارد که در فرودگاه های کشــور باید 
نسبت به بررســی وســایل زوار و عدم ورود 
موارد ممنوع به کشــور میزبان دقت بالایی 

داشته باشیم.
وی با اشــاره به اینکه پروازهای اربعین امســال از ۲۶ 
فرودگاه کشور آغاز می شود، گفت: برای ایجاد سهولت 
زائرین ۵ فرودگاه دیگر نسبت به سال گذشته افزایش 

یافت.
معاون راه و شهرســازی در ادامه تاکید کــرد: با توجه 

به آمار، پروازهای اربعین نســبت به ســال 
گذشته رشد داشــته و چندین پرواز نیز در 
قالب پروازهای فوق العــاده به تعداد پروازها 

اضافه خواهد شد.
این مقام مســؤول افزود: پروازهای اربعین 
توسط ۲۱ شــرکت هوایی داخلی و خارجی 
انجام خواهد شــد؛ همچنین از روز شــنبه 
هفته آینده تمام ۲۱ شــرکت فروش بلیت پروازهای 
اربعین را آغــاز خواهند کرد و عمــده مقصد پروازها از 
ایران ۸۰ درصــد به فرودگاه نجــف و ۲۰ درصد نیز به 

فرودگاه بغداد است.
محمدی بخش افزود: نرخ مصــوب بلیت پروازهای 
اربعیــن از برخی مقاصد کشــور ۱۰ میلیون تومان 

و از برخــی فرودگاه های دیگــر ۱۲ میلیون تومان 
اســت که ۶ میلیون مبلــغ دریافتــی از زائرین به 
فرودگاه نجف بــرای هزینه های فــرودگاه پرداخت 

می شود. 
همچنین یکــی از دغدغه های اصلی شــرکت های 
هوایی تأمیــن ارز پرداختی اســت که فــرودگاه 
میزبــان به جــز پرداخــت نقــدی، روش دیگری را 

نمی پذیرد.
به گفته مدیرعامل ســازمان هواپیمایی کشــور؛ سود 
پروازهــای اربعین به صــورت رفت و برگشــت برای 
شــرکت های هوایی حدود ۱ میلیون تومان است و ارز 
مورد نیاز شــرکت های هوایی در بازه زمانی یک ساله 

یک میلیارد دلار است.

هواپیما

رجا ابوطالبی  در ماه های گذشته اتفاقات 
ریز و درشــتی سبب شــد تا شاخص های 
بورســی از ریل منطقی خود خارج شــوند؛ 
از ســقوط هلیکوپتر تا ترور اسماعیل هنیه؛ 
به نحوی که تمام این مســائل سبب شد تا 
بورس بیــش از پیش غیرقابــل پیش بینی 
به کار خود ادامه دهد و اعــدادی را به خود 
ببیند کــه حتــی بدبین ترین فعــال بازار 
نیز فکر آن را نمی کرد. اگر از ریســک های 
سیستماتیک پیرامون بازار سرمایه بگذریم، 
عوامل دیگری نیز سبب شد تا بازار سرمایه 
آن مسیر انتظاری و ترسیمی کارشناسان را 
طی نکند. اتفاقی کــه اندک رمق باقی مانده 

سهامداران را نیز از آن ها ربود.

 انواع بدبختی متوجه بازار سرمایه
 بعد از انتخــاب دکتر پزشــکیان به عنوان 
رئیس جمهور، فعالان بازار ســرمایه تصور 
کردند که به ســاحل آرامش رســیدند؛ اما 
آن طور که پیش بینی ها انجام شــد، پیش 
نرفت؛ چرا که عرضه های آبشاری مخصوصا 
از ســمت صندوق ها اجازه رشــد به بازار را 
نداد. تقریبا عرضه ها در مسیر کاهشی قرار 
گرفت و کم کم تقاضا در حــال افزایش بود 

که ترور اتفاق افتاد.
 از ســوی دیگر هیچگونه واکنشی از سمت 
مدیران ســازمان بورس در راستای افزایش 
حجم مبنا یا کاهش دامنــه صورت نگرفت 
و باعث ریزش ۱۰۰ هزار واحدی شــاخص 
کل تنها در دو روز شــد. همچنین بازارهای 
جهانی، با شــاخص های متمایــل به رکود 
مواجه و بازارهای ســهام اغلب کشورها نیز 
ریخت. مجموع عوامل فوق نشــان می دهد 

که انــواع بدبختی ها تنها در یــک ماه برای 
بازار سرمایه رخ داد.

 شاخص ۲ میلیونی
 این ریزش هــا بعــد از دو روز بــا واکنش 
سازمان بورس مواجه و دامنه نوسان به یک 
درصد کاهش یافت. اتفاقی که سبب شد تا 

مدت ها شاهد شاخص ۲ میلیونی باشیم.
 با مــرور گذشــته متوجه می شــویم که 
شاخص کل برای ششــمین بار به محدوده 
دو میلیون واحد رسیده که بررسی ها نشان 
می دهد شرایط بسیار متفاوت با ۵ برخورد 

گذشته است.

 15 فروردین 140۲
 اولین برخورد شــاخص به عدد دو میلیون 
واحد، به اواســط فروردین ســال گذشته 
برمی گــردد. این اتفاق درســت زمانی رقم 
خورد که روند صعودی شاخص کل از ۴ ماه 
پیش از آن آغاز شــده بود و به نظر می رسید 

ادامه دار نیز باشد.
 روند پر قدرت صعــودی مقاومت روانی دو 
میلیونی رو پــودر کرد و بــه راحتی در پی 
کشف سقف های جدید، به بلندپروازی خود 
ادامه می داد. آمار ها نیز این شکست را تایید 
می کردند؛ ارزش ۱۷۴ میلیارد دلاری بازار 
با p/e نزدیک به ۶.۵ که به هر حال در جای 

خود قابل توجه است.

برخوردهای 140۲
 بعد از رسوایی اردیبهشت ماه، شاخصهای 
بورسی راهی جز ســقوط را پیش پای خود 
نیافتند. همین مورد ســبب شد تا شاخص 
کل از ســقف تاریخی خود عقب گرد کرده و 
مجددا به محــدوده ۲ میلیون واحد نزدیک 

شود.
 این رســوایی اتفاقی کم نظیر در تمام دنیا 
بوده و از آنجایی که بورس در ۳ ســال پیش 
از آن در فضای رکودی به ســر می برد، هیچ 
فعالی شــاخص ۲ میلیونی را درخور ارزش 

واقعی بازار نمی دید. امری که ســبب شــد 
که شــاخص کل پیرامون این عدد نوسان 
کرده تا در تاریخ ۴ شــهریور، با ثبت کندلی 

صعودی و قوی، آن را شکست.
 در مهــر و آبــان همان ســال نیــز به علل 
گوناگون نظیر جریمه بانک ها به دلیل عدم 
ایفای تعهدات طرح ملی مســکن و انتشار 
اوراق تبعی توســط صندوق توســعه بازار، 
بازار مجددا به همان محدوده بازگشــت و 

بازهم فضای نوسانی حاکم شد.

 14 مرداد 1403
 از آن تاریــخ به بعد، شــاخص کل هیچ گاه 
عدد ۲ میلیون واحد را به خــود ندید. البته 
ذکر این نکته ضروری اســت کــه این بدان 
معنا نیست که یازار ســرمایه به ارزش ذاتی 
خود نزدیک شــده، بلکه بدان معنا است که 
تنها کمی بالاتر از کــف بازار در حال معامله 

است.
 حال ســوال این جاســت در برخوردهای 
 p/e قبلی با ارزش دلاری ۱۶۰ میلیاردی و
تقریبا ۶.۵ توانستیم کف ۲ میلیون واحد را 
برای بازار در نظر بگیریم؛ اما اکنون با ارزش 
دلاری ۱۲۰ میلیــاردی و p/e ۶، نمی توان 

این امر را متصور بود؟
 ارزش دلاری بازار به ســال ۱۳۹۴ برگشته، 
فشار عرضه توسط صندوق ها کاهشی بود و 
تیم اقتصادی دولت تا حدی تخم امید را در 
دل فعالان کاشــت! اما یک ترور که خارج از 
هرگونه تحلیلی است، مجددا فضای حاکم 
بر بــازار را ابهامی و رکودی کــرد اما به نظر 
می رسد این بار هم شاخص ۲ میلیونی، کف 

بازار باشد.

ودگاه ها مراجعه نکنند وار اربعین بدون تهیه بلیت به فر رییس سازمان هواپیمایی کشور:ز

سخنگوی سازمان مالیاتی:

شایعه اخذ مالیات از تسهیلات بانکی رد شد
خریدار  ســخنگوی ســازمان مالیاتی 
اخذ هر گونــه مالیات از تســهیلات بانکی 
یا دیون مالــی )قــرض گرفتن( افــراد را 
غیرواقعی اعلام کرد و گفــت: حرکت نظام 
مالیاتی کشور در جهت اشــراف اطلاعاتی 
و یکپارچه ســازی داده هــا، در نهایــت به 
قوی تر شــدن این نهاد و عدالــت مالیاتی 
منجر خواهد شد.مهدی موحدی بک نظر، 
سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور اخذ 
مالیات از دیــون مالی )قــرض گرفتن( یا 
تســهیلات مالی را نادرست دانست و گفت: 
مطلب فوق توسط یکی از اساتید اقتصاد در 
همایشی پیرامون مالیات بر عایدی سرمایه 
عنوان شد، البته رســانه منتشرکننده نیز 
به صورت کامل این همایش را مورد پوشش 
قرار نداده و همین امر ســبب شکل گیری 
برخی از شبهات در خصوص اخذ مالیات از 
قرض گرفتن یا وام شده است.وی ادامه داد: 
درواقع مباحث مطرح شده در این همایش 
حول مالیات بر عایدی ســرمایه و مالیات بر 
جمع درآمد بوده که  در حــال حاضر عملًا 
اجرایی نشــده و برنامه های برای تحقق آن 

در سالیان آینده در نظر گرفته شده است.

سامانه مودیان ارتباطی با افراد 
حقیقی ندارد

سخنگوی سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 

در حال حاضر ســامانه مودیــان هیچ گونه 
ارتباطی با اشــخاص حقیقی نــدارد، اعلام 
داشت: این ســامانه به طور خاص به دنبال 
ثبت اطلاعات کالا و خدماتی اســت که بین 
کسب وکارها با یکدیگر یا مصرف کنندگان 
نهایی وجود دارد، بنابراین اساساً به اشخاص 
حقیقــی یا به افــرادی کــه می خواهند به 
یکدیگر پول قرض بدهند یــا دارایی بخرند 

و بفروشند، مرتبط نیست.
وی افــزود: درواقــع  این موضــوع مطرح 
شده توسط اســتاد اقتصاد دانشگاه علامه 
طباطبایی، اصلًا به سامانه مودیان ارتباطی 
ندارد، البتــه پایگاه خبری منتشــرکننده 
نیز مطلب عنوان شــده را به سامانه مودیان 

ارتباط داده است.

اشراف اطلاعاتی، نظام مالیاتی کشور 
را قوی می کند

موحدی بک نظر اشــراف اطلاعاتی را یکی 
از نیازهای ســازمان امــور مالیاتی عنوان و 
اظهار داشــت: ســازمان امور مالیاتی برای 
قوی تر شدن، نمی تواند بدون درنظرگرفتن 
اطلاعات و در اختیار داشتن داده، رسیدگی 
یا وصول مالیاتــی را انجام دهــد، درواقع 
توفیق هر نظام های مالیاتی قوی در جهان 
نیز به اطلاعــات کامل و برخــط )آنلاین و 

به روز( آنها ارتباط دارد.

 وی تأکید داشت:  این اشــراف اطلاعاتی 
یک امتیاز محسوب می شــود و نباید آن را 
نقطه ضعف دانســت؛ بنابرایــن در صورت 
حرکت ســازمان امور مالیاتی کشــور به 
ســمت تحقق این امر، عملًا شاهد عدالت 
مالیاتــی خواهیم بــود به بیانی اشــراف 
اطلاعاتــی یــک نقطــه قوت محســوب 

می شود.
به گفته سخنگوی سازمان امور مالیاتی، در 
حال حاضر بخشی از  بســترها در خصوص 
اشراف اطلاعاتی سازمان امور مالیاتی محیا 
اســت و نیاز بوده در قوانین آتی بخش های 

دیگر آن فراهم شود. 
وی ادامــه داد: به عنــوان نمونــه، در حال 
حاضر، خریداران و فروشــندگان اطلاعات 
خــود را ســامانه معاملاتی  موضــوع ماده 
ثبت می کنند یا تجمیــع اطلاعات در قالب 
صورت حســاب الکترونیــک در ســامانه 
مودیان که هم اکنون نیز صورت می شــود، 
همه این موارد امتیــازات یک نظام مالیاتی 

قوی است.
این مقام مســئول با بیان اینکــه احتمال 
برخورد ناعادلانه با عدم اشــراف اطلاعاتی 
وجود دارد، عنوان کرد: اگــر نظام مالیاتی 
داشته باشــیم که به ســمت بهره گیری از 
داده، تجمیع اطلاعات و یکپارچه سازی آن 
حرکت نکند، اساســاً نظام مالیاتی ضعیف 

است، چرا که امکان شناسایی درآمد واقعی 
مودیان میســر نخواهد بود، به بیانی عدالت 

مالیاتی محقق نمی شود.

حرکت سازمان امور مالیاتی در جهت 
اصلاح قانون

موحدی بک نظر، بــا رد ادعای ضعیف بودن 
قانون جامع مالیاتی کشور و اصلاحات آن، 
اظهار داشت: احتمال وجود اشکال در زمان 
تصویب هر قانونــی وجــود دارد، اما بحث 
اصلی این بوده که آیا در جهت اصلاح و رفع 

آن اقدام خواهد شد؟
وی تأکید کرد: قانون ســامانه مودیان یک 

قانون کامل است، هر چند در برخی از موارد 
به جهت رفت اشکالات یا درج پیشنهادها، 
اصلاحاتی لحاظ شده است، به عنوان نمونه 
در پاییز ســال ۱۴۰۲ قانون تسهیل تکلیف 
مودیان جهــت اجرای قانونــی پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان تقدیم مجلس 

شد.
سخنگوی ســازمان امور مالیاتی در انتها 
بیان داشــت: وجود ضعف در یک قانون، 
نافــی کلیــت و رد آن نیســت، اگر واجد 
اشکال باشد، باید بررسی شده و در جهت 
اصــلاح آن باید، قوانین کمکــی و تکمیلی 

ارائه شود.

رســول ســعدی، دبیر کل کانــون نهادهای  خریدار 
ســرمایه گذاری ایران، حذف قیمت گذاری دستوری و 

کاهش فاصله نرخ ارز نیما با دلار آزاد را از جمله انتظارات 
کانون از دولت چهاردهم دانست.

رسول سعدی  انجام اقدامات کارشناسی، علمی ومنطقی 
هم در اقتصاد و هم در بازار سرمایه را در دولت چهاردهم 
مهم خواند و گفت: برای بهبود وضعیــت اقتصاد و رونق 

بورس، نیازمند انجام کار کارشناسی و علمی هستیم.
او، حذف قیمت گــذاری دســتوری را از دیگر انتظارات 
کانون نهادهای ســرمایه گذاری برشمرد و افزود: قیمت 
گذاری دستوری در دهه های گذشــته آسیب های قابل 
توجهی را به اقتصاد و بازار ســرمایه وارد کرده اســت، از 
این رو انتظار مــی رود در دولت چهاردهــم در این باره 

تجدید نظر شود.سعدی در ادامه گفت وگو با سنا، انتظار 
دیگر کانون از دولــت جدید را کاهش فاصلــه ارز آزاد با 
نیما دانست و گفت: شــرکت های صادرکننده از جمله 
بخش های مهمی هســتند که تا کنون تحت تاثیر فاصله 
معنادار نرخ ارز نیما با دلار آزاد با چالش های بی شماری 
روبه رو شــده اند بنابراین، ضرورت دارد در دولت جدید، 
برای کاهش فاصله نرخ این دو ارز اقداماتی صورت گیرد 
تا هم آسیب های ناشــی از این اقدام از بین برود و هم این 
شرکت ها از کاهش نرخ این دو ارز منتفع شوند. او در عین 
حال، کاهش فاصله ارز نیما با آزاد را به نفع شــرکت های 

صادرکننده و صادرات عنوان کرد.

ســعدی، افزایش واردات را از دیگر تبعــات فاصله نرخ 
دلار نیما با آزاد ذکر کرد و توضیــح داد: زمانی که فاصله 
نــرخ دلار آزاد و نیما افزایش یابد، واردکننده تشــویق و 
صادرکننده با چالش های بی شماری روبه رو می شود. از 
این رو، پیشــنهاد می شــود در دولت جدید توجه به این 
موضوع نیــز در اولویت برنامه های رییــس جمهور قرار 

گیرد.
دبیر کل کانون نهادهای ســرمایه گــذاری، همچنین 
خطاب به مسوولان دولت چهاردهم گفت: انتظار می رود 
در دولت جدید با انجام تصمیمات کارشناســی و علمی 

شاهد بهبود وضعیت اقتصاد به ویژه بازار سرمایه باشیم.

ح کرد؛ ۲ انتظار بورس از دولت چهاردهم دبیر کل کانون نهادهای  سرمایه گذاری ایران مطر



 ناترازی برق، معلول چیزی جز ناترازی اقتصاد 
برق نیست

احسان آقایی ملایری ،  کارشــناس صنعت برق  گروه مپنا که بیش 
از ســه دهه در این حوزه فعالیت دارد، فارغ از آنکه چه کســی سکاندار 
ریاســت جمهوری، وزارت نیرو یا ســایر وزارتخانه ها و دســتگاه های 
اجرایی مرتبط با کسب و کار خود باشد، به عنوان یک بنگاه بزرگ ملی 
صنعتی و اقتصادی، نقش مؤثر خود در توســعه زیربنایی صنایع انرژی 

ایران را ایفا کرده است.
این نقش اعم از آنکه به عنوان ســازنده تجهیزات، پیمانکار احداث و یا 
سرمایه گذار و توســعه دهنده پروژه نیروگاهی باشد، مانند همه پروژه 
های زیربنایی از شرایط سرمایه گذاری و گردش نقدینگی در صنعت به 

طور خاص و در اقتصاد کشور به طور عام، به شدت متاثر می شود.
بر هیچ کس پوشیده نیســت که این موارد طی دو دهه اخیر علیه کشور 
مرتبا سخت و سخت تر شــده و عرصه را بر فعالان صنعت تنگ تر کرده 
است. در چنین شرایطی نه تنها کمبود شــدید نقدینگی تداوم پروژه 
های جاری در هــر مقطع زمانی را مختل و با تاخیــر مواجه کرده، بلکه 
سرمایه گذاری در حوزه نیروگاهی و بازگشت آن را جز برای واحدهای 

خودتأمین صنایع بزرگ، به سمت ناممکن شدن پیش برده است.
این ناترازی اقتصاد برق و عدم امکان ســرمایه گــذاری اعم از داخلی و 
خارجی در آن، طی بیش از یک دهه به تدریــج اثر ناتوان کننده خود را 
بر این صنعت گذاشته و ســبب بروز ناترازی برق در سالهای اخیر شده 
اســت. بنابراین عدم ذکر این علت ریشــه ای به هر دلیل به جای فهم 
درســت و دقیق موضوع و نشانه رفتن انگشــت اتهام یا تقصیر به جای 
نادرســت که بعضی اوقات رنگ و بویی غیر از تحلیل واقعی صنعت برق 
و اقتصاد آن به خود می گیرد و پای منافع غیر ملی یا جناحی را به میان 
می آورد، ارزش و تناســبی با حقیقت ندارد. حتی اگر ســرمایه گذاری 
ها در ســاخت نیروگاه های حرارتی به هر شکلی میســر می شد، لزوما 
سوخت کافی برای موارد نیاز وجود نمی داشــت؛ تا این بار، توجه را به 

سمت مشکل کلان تر سرمایه گذاری و اقتصاد انرژی سوق دهد.
با وجود همه این شــرایط و مطالبات انباشــته کلان و رو بــه افزایش از 
دستگاه های دولتی و سایر مشــتریان داخلی، گروه مپنا کلیه ظرفیت 
های خود )شامل اســتفاده حداکثری از قابلیت ها و منابع خود و  تامین 
مالی تا حد ممکــن( را برای تداوم تولید تجهیــزات و احداث واحدهای 
نیروگاهی، در هر دوره ای به کار گرفته اســت. علاوه بر اجتناب از توقف 
اغلب پروژه های کارفرمایان دولتی و غیر دولتی با وجود مطالبات فراوان 
 BOT در آن پروژه ها، تــداوم تولید در نیروگاه های ذیــل قراردادهای
)ســاخت، بهره برداری، واگذاری( و تحویل برق به شــبکه به رغم فراتر 
رفتن مطالبات این نیــروگاه ها از ۷۰ هزار میلیارد تومان، و یا ســرمایه 
گذاری در احداث ۹ واحد بخار ســیکل ترکیبی )بدون نیاز به سوخت( 
تحت قراردادهای بیع متقابل و انباشته شــدن مطالبات آنها تا ۲۷ هزار 
میلیارد تومان، بی گمان شواهدی گویا از مسئولیت پذیری و نقش ویژه 
گروه مپنا در تامین برق کشــور و جلوگیری از تشــدید بیشتر ناترازی 
محتوم و قابل پیش بینی از سالها پیش است.مجموعه نیروگاه های مپنا 
)شــامل دو نوع اخیر الذکر( که همگی با اســتفاده از تجهیزات ساخت 
کارخانجــات گروه مپنا و بهره گیــری از زنجیره تأمیــن متکی بر چند 
صد شــرکت ایرانی احداث شده اند، به طور متوســط حدود ۱۵ درصد 
از برق مصرفی روزانه کشــور را تأمین می کنند. همیــن تولید و تامین 
مستمر برق توسط این نیروگاهها، به شکل مستمر و مرتب، به نوبه خود 
مطالبات معوقی تولید مــی کنند که بخش عمده آن بــه دلیل اقتصاد 
معیوب برق و انرژی در کشــورمان از توان پرداخــت وزارت نیرو خارج 
است و علاوه بر اینکه سبب بروز ناترازی در تامین برق می شود، موجب 

نارضایتی عمیق سهام داران این بنگاه بورسی را هم فراهم آورده است.
لازم به ذکر اســت که مجموع کل واحدهای نیروگاهی احداث شــده 
توســط گروه مپنا  ۴۷ هزار مگاوات در داخل کشور و ۵ هزار مگاوات در 
خارج از کشور است؛ و این گروه همواره قابلیت این را داشته و دارد که با 
برقراری جریان نقدینگی به موقع مورد نیاز پروژه ها توسط کارفرمایان 
دولتی و غیردولتــی و همراهی مؤثر آنها، ســاخت تجهیزات و احداث 
واحدهای نیروگاهــی را به ارقام بالاتری برســاند که در گذشــته )از 
جمله در ســال های انتهای دهه ۱۳۸۰ و انتهای دهــه ۱۳۹۰ ( تجربه 
شده اســت.در ســالهای ۱۳۹۴ تا ۱۳۹۷ نیز قراردادهای مهمی برای 
افزایش ظرفیت نیروگاهی کشــور به میزان ۵۰۰۰ مگاوات و همزمان 
انتقال فناوری جدیدتری با مشــارکت شــرکت های مپنا و  زیمنس و 
کارفرمایی وزارت نیرو به امضا رســید که باید با تامین مالی بین المللی 
انجام می شــد. با خروج ایالات متحده از برجام و ســخت شدن تحریم 
های بین المللی، تامین مالی مد نظر میســر نگردید و پروژه کامل نشد. 
در عین حال، با همان شــرایط دشــوار تامین مالی، ۶ واحد از این نوع 
توربین گازی تاکنون در ۴ ساختگاه نصب و راه اندازی شده؛ همچنین 
گروه مپنا به محض احصاء ریســک در تکمیل نشدن قرارداد خارجی، 
بر مبنای تعهد، توان و دانش فنی خود و به موازاتِ همکاری با شــریک 
خارجی، فناوری بومی معادل را با توربین ایرانی کلاس اف خود توسعه 
داد که اولین واحد تجهیــزات توربوژنراتور و کنتــرل آن با نام تجاری 

MGT-۷۵  برای نیروگاه بعثت وزارت نیرو ساخته شده است.
بدین ترتیب طی ســال هایی که ســخت ترین تحریم های ظالمانه بر 
کشــور تحمیل شــده و امکان تامین مالی و جریان نقدینگی به شدت 
محدود شــده بود، این گروه صنعتی نه تنها نیمــی از ۵۰۰۰ مگاوات 
سیکل ترکیبی کلاس اف )شامل واحدهای توربین بخار اجرا شده آن( 
را محقق کرده، بلکه همزمان فناوری مربوط )شامل طراحی( را با فکر و 
دست مهندسان خود بومی کرده است.در پایان بار دیگر بر این واقعیت 
روشن تاکید می شود که تا اقتصاد انرژی و به تبع آن اقتصاد صنعت برق 
کشور به سامان نشــود، رفع ناترازی ها میسر نیست و بحث های بیشتر 
و متهم ســاختن ها، یا از روی درک نکردن این علت ریشــه ای است و 
یا اغراض دیگــری را دنبال می کند که اذهان را از حل اساســی معضل 
منحرف می سازد.بدیهی است که رفع این علت بنیادین نیز نیاز به اراده 
و هماهنگی کامل ارکان حاکمیت و البتــه برنامه و اقدام تدریجی دارد 
و انتظار گشــودن این گره توســط وزارت نیرو به تنهایی و یا یک بنگاه 
اقتصادی مانند گروه مپنا که خود به اشکال مختلفی آسیب دیده از این 

شرایط است انتظاری عبث و بیهوده خواهد بود.
 

واج فزاینده کولرهای گازی و افزایش 3هزار مگاواتی  ر
مصرف برق در کشور

مدیرعامل شــرکت توانیر گفت: بر اساس آمارها ســالانه یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار کولر گازی جدید وارد مدار می شــود کــه ۲۵۰۰ تا ۳ هزار 
مگاوات مصرف برق دارند.مصطفی رجبی مشهدی از افزایش تقاضای 
مصرف برق به حدود ۸۰ هزار مگاوات خبر داد و گفت: این میزان ۶ هزار 
مگاوات نسبت به سال گذشته افزایش یافته که رقم بسیار بزرگی است.

وی ادامه داد: بررســی ها نشان می دهد ســالانه یک میلیون مشترک 
جدید به جمع مشترکان برق کشور اضافه می شود که ۸۰ درصد آن در 

بخش خانگی و بقیه مربوط به بخش های دیگر است.
مدیرعامل شــرکت توانیر گفت: بر اساس آمارها ســالانه یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار کولر گازی جدید وارد مدار می شــود کــه ۲۵۰۰ تا ۳ هزار 
مگاوات مصرف برق دارند.رجبی مشــهدی با بیان اینکه مشــترکان 
عمده صنعت برق که نیمی از آنها مشــترکان بزرگ و انرژی بر از جمله 
صنایع فولادی هســتند، ۳۵۰۰ مگاوات مصرف دارنــد، گفت: این در 
حالی است که بر اساس آمار اخذ شــده در پویش با انرژی، سالانه یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار کولر گازی جدید وارد مدار می شوند که بین ۲۵۰۰ 

تا ۳ هزار مگاوات مصرف برق دارند.

دبیر کارگروه تنظیم بازار مسکن اعلام کرد
 فعالیت ۵ هزار بنگاه معاملات املاک غیرمجاز

 در شهر تهران
دبیر کارگروه کنتــرل و تنظیم بازار املاک با بیان اینکه ثبت رســمی 
معاملات خرید و فــروش و اخذ کد رهگیری بــرای معاملات ضروری 

است، از فعالیت بیش از ۵ هزار بنگاه املاک غیرمجاز در تهران خبر داد.
 یاســر دســتمالچیان دبیر کارگروه کنتــرل و تنظیم بــازار املاک و 
مســتغلات در خصوص اخباری مبنــی بر وجود ۲ هــزار و ۵۰۰ بنگاه 
مشــاور املاک غیرمجاز در سطح شــهر تهران توضیحاتی ارائه کرد و 
گفت: به تازگی اعلام شــده که ۱۲ هزار بنگاه مشــاور املاک مجاز و ۲ 
هزار و ۵۰۰ بنگاه غیرمجاز در سطح شــهر تهران وجود دارد که به نظر 
می رســد این آمار در خصوص غیر مجازها چندان بــا واقعیت منطبق 
نباشد. طبق اعلام اتحادیه مشاوران املاک در ســال گذشته یکهزار و 
۲۰۰ بنگاه مشاور املاک در سطح شــهر تهران وجود داشته است این 
در حالی است که طبق بررسی های انجام شده هم اکنون در شهر تهران 

بیش از ۵ هزار بنگاه مشاور املاک غیرمجاز در حال فعالیت است.
دبیر کارگــروه کنترل و تنظیم بازار املاک و مســتغلات بــار دیگر بر 
ثبت رســمی معاملات خرید و فروش و همچنین اجــاره تاکید کرد و 
افزود: مشــاهده می شــود برخی به خلاف نســبت به کد فروشی در 
پیشــوا، قرچک و ورامین اقدام کردند که ضــرورت دارد تا به این قبیل 

فعالیت های خلاف قانون و غیرمجاز پایان دهند.
دســتمالچیان افزود: طبق آمار بیش از ۵ هزار بنگاه مشــاوره املاک 
غیرمجاز در سطح شــهر تهران وجود دارد که در استان تهران این رقم 
بسیار بیشتر ثبت شده است و یکی از مشکلات این تعداد از غیر مجازها، 
فرار مالیاتی گســترده ای اســت که در این حوزه شــکل گرفته است. 
بنابراین ما آمادگی داریم تا در طرح مشــترکی با سازمان امور مالیاتی 

نسبت به برخورد با واحدهای غیر مجاز اقداماتی را انجام بدهیم.

هجوم عمانی ها برای خرید خانه  به شیراز
رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عمان از تمایــل بالای عمانی ها 
به دریافت خدمات درمانی از ایرانی ها گفــت و توضیح داد: مردم عمان 
بیش از هر نقطه ایران به شــیراز پرواز می کنند و بــرای انواع خدمات 
درمانی و حتی درمان بیماری های ســاده به این شــهر سفر می کنند 
و شــیراز را خانه دوم خود می دانند تا جایی که تعــداد قابل توجهی از 

عمانی ها در شیراز ساختمان های مسکونی را در مالکیت خود دارند.
جمالی رازقی جهرمی ، رئیس اتاق مشــترک بازرگانــی ایران و عمان 
گفت:مردم عمان بیش از هرکجای ایران به شیراز سفر می کنند و شیراز 
را خانه دوم خود می دانند تا جایی که تعداد قابل توجهی از عمانی ها در 

شیراز ساختمان های مسکونی را در مالکیت خود دارند.
جمالی رازقی جهرمی از ســیر افزایشــی تجــارت ایــران و عمان در 
ســال های اخیر خبر داد و گفت: ارزش تجارت دو کشور در سال ۱۴۰۲ 
نسبت به سال ۱۴۰۱، ۶۰ درصد رشــد داشت و به حدود ۲میلیارد دلار 
رسید، این رقم در سال ۱۴۰۱ نسبت به ســال ۱۴۰۰، ۴۲درصد رشد 

داشت و یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار بود.
وی افزود: در چهارماهه اول ســال ۱۴۰۳ نیز ارزش تجارت دو کشــور 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته حدود ۶۳درصد افزایش پیدا کرد و 

برای این سال چشم انداز تجارت ۵ میلیارد دلاری را ترسیم کرده ایم.
رازقی جهرمی ادامه داد: میان دو دولت نشســت هایی با هدف برقراری 
تجارت ترجیحی صورت گرفته و در صورتی که این نشست ها به نتیجه 

برسد حجم تجارت دو کشور رشدی بیش از پیش خواهد داشت. 

رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عمان در تشریح کیفیت روابط 
تجاری ایران و عمان در مقایسه با دیگر همسایگان جنوبی توضیح داد: 
تجارت ایرانی ها با عمانی ها نتوانسته با قدرت تجارت با دیگر کشورهای 
حاشیه جنوبی خلیج فارس به طور ویژه امارات پیش رود و این به دلیل 
اصطکاکی است که از ســوی عمان وجود دارد با این حال نکته مهم در 
تجارت ایران با عمان این است که این کشور در میان کشورهای حاشیه 
خلیج فارس تنها مملکتی اســت که تعرفه تجارت آن با ۶۱ کشور دنیا 

صفر است و یکی از این کشورها هم امریکاست.  
وی اضافه کرد: عمــان با برخورداری از این امتیاز در همســایگی ایران 
قرار دارد و ایــران و عمان توافــق کرده اند تولیدکننــدگان ایرانی در 
صورتی که دست کم ۳۰درصد از زنجیره تولید خود را در عمان تکمیل 
کنند از امتیــاز صادرات کالا از مبــدا عمان و با تعرفه هــای صفر بهره 
ببرنــد و کالای خود را با عنــوان کالای عمانی صــادر کنند. عمان هم 
زیرســاخت های لازم را برای پیشبرد تولید و توســعه سرمایه خارجی 

فراهم آورده است و ویزای فرودگاهی به مسافران ایرانی می دهد.  
رازقی جهرمی در پاســخ به اینکه عمان می تواند بازار مصرف کالاهای 
نهایی ایرانی هم باشــد، اظهار کرد: جمعیت عمان کمتر از پنج میلیون 
نفر اســت و در نتیجه بازار بزرگ و جذابی برای کالاهای ایرانی نیست 
و امکان عرضه کالا در حجم هــای عظیم وجود نــدارد بنابراین امتیاز 
تجارت با این کشور همان دسترسی به بازار ۶۱ کشور با تعرفه صفر است 
و هر صنعت ایرانی که قدرت رقابت با بازارهای جهانی را داشــته باشد 

می تواند از عمان به عنوان جایگاه صادرات دوباره بهره ببرد.  
رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عمان از تمایــل بالای عمانی ها 
به دریافت خدمات درمانی از ایرانی ها گفــت و توضیح داد: مردم عمان 
بیش از هر نقطه ایران به شــیراز پرواز می کنند و بــرای انواع خدمات 
درمانی و حتی درمان بیماری های ســاده به این شــهر سفر می کنند 
و شــیراز را خانه دوم خود می دانند تا جایی که تعــداد قابل توجهی از 

عمانی ها در شیراز ساختمان های مسکونی را در مالکیت خود دارند.

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس:
تامین برق در این گرما هنر دانشمندان صنعت 

برق است
 نایب رئیس کمیســیون انرژی مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه 
شدت گرمایش زمین در تابستان امسال نسبت به سال های قبل بیشتر 

است، گفت: تامین برق در این گرما هنر دانشمندان صنعت برق است.
محمد بهرامی با اشــاره به اینکه دمای هوا افزایش یک درجه ای داشته 
اســت، افزود: همین اختلاف یک درجه ای در کارهــای صنعت برق و 

فعالیت ها برای تامین برق تاثیر بسیار زیادی می گذارد.
وی عملکرد صنعت برق را در این تابســتان قابل قبول دانســت و ادامه 

داد: تامین برق در اوج بار هنر دانشمندان ایرانی صنعت برق بود.
این نماینده مردم در مجلس گفت: با این حال باید با برنامه ریزی دقیق 
و جامع و بلندمدت طوری پیش بینی شــود که این زحمات و مشکلات 

به حداقل برسد. 
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کلید پولسازترین وزارتخانه ایران در دستان ۱۰ نفر

یازدهمین مرد نفتی ایران کیست؟

شــمارش معکــوس برای تعییــن تکلیف  خریدار 
سکاندار »پولدارترین و پولسازترین« وزارتخانه دولت 
آغاز شده اســت، و چشم ها به پاســتور دوخته شده تا 
ببینند مســعود پزشکیان چه کســی را به عنوان وزیر 

پیشنهادی نفت به بهارستان نشینان معرفی می کند.
کلید وزارت نفت به دســت هرکســی که داده شــود 
بی شــک روزهای آرامی را نخواهد داشت، تحریم های 
سنگین بر فروش نفت ایران، نوســازی زیرساخت ها و 
پالایشــگاه ها، رقابت های شــدید در بــازار نفت دنیا، 
بازپس گیــری جایگاه نفــت ایران در عرصــه جهانی، 
تقویت و تنظیم روابط با کشــورهای تولیدکننده نفت 
و بهبود وضعیت ایران در میان کشورهای سیاست گذار 
نفتی و ... تنها بخشی از چالش های پیش روی وزیر نفت 
آینده است.  وزیری که مســئول تامین بخش زیادی از 
هزینه ها و بار مالی دولت اســت.از سال ۱۳۵۷ تا دولت 
سیزدهم، ۱۰ چهره سکاندار وزارت نفت بوده اند، نکته 
قابل تامل آن اســت که چهار وزیر در دو دوره ریاست 
جمهوری احمــدی نژاد در ایــن وزارتخانه مســتقر 
شــده اند که حکایــت از جابجایی های زیــاد در این 
وزارتخانه در آن دوره ها دارد. دولــت نهم ۲ وزیر نفت 
و دولت دهم نیز ۲ وزیر نفت به خود دید. اما  پایدارترین 
دوره مدیریتی در صنعت نفت ایران در سال های بعد از 
انقلاب، به دولت های هفتم و هشتم و همچنین یازدهم 
و دوازدهم، یعنی دولت های خاتمــی و روحانی، تعلق 
دارد. در این ۱۶ ســال، بیژن نامدار زنگنه مسئولیت و 

مدیریت وزارت نفت را بر عهده داشت.

اولین وزیری که به جلسات اوپک راه یافت
مرحوم مهندس علی اکبر معین فر به عنوان نخســتین 
وزیر نفت جمهوری اســلامی ایران شــناخته می شود 
و در ســال های ۱۳۵۸ تا ۱۳۵۹ در این سمت فعالیت 
داشت. وی در سال ۱۳۰۷ در تهران متولد شد و از سال 

۱۳۳۲ کار خود را در صنعت نفت از آبادان آغاز کرد.
 در دولت موقت، مهــدی بــازرگان او را به عنوان وزیر 
مشاور و سرپرست سازمان برنامه وبودجه منصوب کرد 
و سپس به عنوان نخستین وزیر نفت جمهوری اسلامی 
ایران انتخاب شد. معین فر که در آن زمان ۵۰ساله بود، 
کار خود را بــا ۲۰ کارمند آغاز کرد و پس از اســتعفای 
مهدی بازرگان، به عنوان یکی از اعضای دولت شــورای 

انقلاب به فعالیت خود در سمت وزیر نفت ادامه داد.
 شایان ذکر است که شــرکت ملی نفت که تحت مدیریت 
معین فر بــه وزارتخانــه تبدیل شــده بــود، تغییرات 
قابل توجهی را تجربه نکرد. ســاختار ســازمانی موقتی 
که تعریف شــده بود، کوچــک و محدود بــود و در آغاز 
کار، ســاختمانی جدا از ســاختمان های شــرکت ملی 
نفت داشــت. یکی از رویدادهای مهم در دوران مدیریت 
معین فر بر وزارت نفت، حضور نماینده ایران در اوپک بود. 
پیش از انقلاب، شرکت ملی نفت به عنوان نماینده ایران 
در جلسات اوپک شــرکت نمی کرد و این وزیر دارایی بود 

که در جمع وزرای نفت سایر کشورها حاضر می شد.

 وزیر نفتی که به شهادت رسید
 محمدجواد تندگویــان، دومین وزیــر نفت جمهوری 
اسلامی ایران در دولت محمدعلی رجایی، از سال ۱۳۵۹ 
تا ۱۳۶۰ عهده دار این وزارتخانه بــود. او در آن زمان ۳۰ 
سال ســن داشــت. تندگویان از مجموع ۱۷۶ رأی که 
به دســت آورد، با ۱۵۵ رأی موافق، ۱۸ رأی ممتنع و ۳ 
رأی مخالف، موفق به کسب رأی اعتماد از مجلس وقت 
شد و به طور رســمی به عنوان وزیر نفت انتخاب گردید. 
چند روز قبل از آغاز کار تندگویان در این سمت، تهاجم 
عراق به ایران آغاز شد و نخســتین اقدام او در این مقام، 
ســازماندهی کارکنان وزارت نفت و شرکت های وابسته 
بــرای حفاظت از تأسیســات نفتی در خوزســتان بود. 
او در آبــان ۵۹، تنها یک ماه پس از آغــاز وزارتش، برای 
بازدید از پالایشــگاه آبادان به جنوب کشور سفر کرد. اما 
در مسیر ماهشهر به آبادان، به اســارت نیروهای عراقی 
درآمد. پس از ۱۱ سال اســارت، در سال ۷۰ و در جریان 
تبادل اسرا، پیکر مطهر این شــهید که به دلیل شکنجه 
جان باخته بود، به ایران بازگردانده شــد و در تاریخ ۲۵ 
آذر ۷۰ در زادگاهش به خاک سپرده شد. در حقیقت، او 
اولین شهید در بالاترین سطح وزارت نفت پس از انقلاب 

به شمار می آید.

غرضی وزیر میرحسین موسوی شد
 پــس از انتخــاب محمدعلــی رجایــی به عنــوان 
رئیس جمهــور و کســب رأی قاطــع در دومین دوره 
انتخابات ریاســت جمهوری، او محمدجــواد باهنر را 

به عنوان نخست وزیر به مجلس معرفی کرد.
باهنــر در تاریخ ۲۶ مــرداد برای کســب رأی اعتماد 
کابینه به مجلس رفت و حســین موســویانی با ۱۲۲ 
رأی موافــق به وزارت نفت منصوب شــد. امــا انفجار 
دفتر نخســت وزیری و شــهادت رجایی و باهنر منجر 
به برگــزاری انتخابات زودهنگام دیگــری در ۱۰ مهر 
۱۳۶۰ شــد.در این انتخابات، حضرت آیت الله خامنه 
ای با ۱۵ میلیون رأی به عنــوان رئیس جمهور انتخاب 
شــدند. ایشــان در ابتدا علی اکبر ولایتــی را به عنوان 
نخســت وزیر به مجلس معرفی کردنــد، اما مجلس به 

ولایتی رأی اعتماد نداد. در نتیجه، میرحسین موسوی 
به عنوان نخست وزیر انتخاب شد. کمتر از یک ماه پس 
از انتخاب رئیس جمهور، کابینه پیشنهادی به مجلس 
شورای اســلامی ارائه شــد و ســید محمد غرضی با 
۱۴۱ رأی به عنــوان وزیــر در کابینه اول میرحســین 
موســوی منصوب گردیــد. محمد غرضــی، مهندس 
برق و متولد ســال ۱۳۲۰ در اصفهان، از ســال ۱۳۶۰ 
تا ۱۳۶۴ به عنوان وزیــر نفت فعالیت کــرد. او پس از 
اسارت پیشــینیان خود، یعنی محمدجواد تندگویان 

مسئولیت وزارت نفت را بر عهده داشت.

از نفت ۷ دلاری تا حمله به پالایشگاه های نفت
در آن زمان، اگرچه کشــور درگیر جنگ بود، اما دوران 
ثباتــی در وزارت نفت آغاز گردیــد. در دوران وزارت او، 
قیمت نفت به هفت دلار برای هر بشــکه رســید.جنگ 
تحمیلی تأثیرات منفــی زیادی بر صنعــت نفت ایران 
گذاشت و پالایشگاه ها به ظرفیت های محدودی کاهش 
یافتند؛ به طوری که پالایشگاه های شــیراز، کرمانشاه، 
تهران، تبریز، لاوان و اصفهان بــه ترتیب با ظرفیت های 
۴۰ هزار، ۲۵ هــزار، ۲۰۰ هزار، ۱۰۰ هــزار، ۱۵ هزار و 
۲۰۰ هزار بشــکه فعالیت می کردند..در این ســال ها، 
نیروهای بعثی به پالایشــگاه ها و خطــوط انتقال نفت 
حمله می کردند و به عنوان مثال، پالایشگاه تبریز حدود 
۲۸ بار مورد حمله قرار گرفت. بندر ماهشهر و تأسیسات 
بندر امام نیز به ســرعت تحت تأثیر جنگ قرار گرفتند و 
فعالیت هایشان متوقف شد. در این دوره، میادین گازی 

از خطوط جنگی دور بودند و امکان توسعه داشتند.

آغاز تحول در صنعت نفت با آقازاده
 آقازاده در شــهریور ۱۳۶۴ به عنوان یکی از اعضای فعال 
حزب جمهوری اســلامی به وزارت نفت منصوب شد و 
توانست به مدت طولانی، تا شهریور ۱۳۷۶، در این مقام 
باقی بماند.او زمانی به مدیریت صنعت نفت منصوب شد 
که جنگ تأثیرات عمیقی بر این منبع حیاتی گذاشــته 
بود. سال آغاز وزارت او، سالی سرنوشت ساز در این حوزه 
به شــمار می رفت و با وجود افزایش تولید نفت، درآمد 
نفتی به ۱۳.۹ میلیارد دلار رســید کــه آغازگر دوره ای 
دشــوار برای ایــران در بازارهای جهانی بود. در ســال 
۱۳۶۵، کشــور با رکورد کمترین درآمد نفتی در دوران 
جنگ مواجه شد و سهم نفتی کشــور به ۹ میلیارد دلار 
کاهش یافت. هرچند در سال های بعد این رکورد بهبود 
نیافت، اما ایران در سال ۱۳۶۶ موفق شد ۹ میلیارد دلار 
نفت به بازارهای جهانــی صادر کند. پایــان جنگ نیز 
نتوانست وضعیت را بهبود بخشــد، زیرا در سال ۱۳۶۷، 
درآمد حاصل از صادرات نفت به ۷.۶ میلیارد دلار رسید. 
بر اساس بررســی های انجام شــده، ایران در بازه زمانی 
۱۳۵۹ تا پایــان ۱۳۶۷، نزدیک بــه ۱۱۰ میلیارد دلار 
نفت به بازارهای جهانی صادر کرد که به طور متوســط 
ســالیانه ۱۳ میلیارد و ۷۲۵ میلیون دلار می شود.آغاز 
دوران ســازندگی، تحولی در صادرات نفت ایجاد کرد؛ 
به طوری که سیاست گذاری های هشت ساله در صنعت 
نفت دولت سازندگی به افزایش تولید نفت خام، تقویت 
جایگاه سیاســی نفت در اوپک و ایجاد زیرساخت های 
جدید در این صنعت، به ویژه پتروشــیمی، منجر شــد. 
در نهایت، آقازاده در دولــت اصلاحات صندلی خود را به 
بیژن نامدار زنگنه واگذار کرد و به سمت ریاست سازمان 
انرژی اتمی منصوب شــد تا از یک مقام حساس به مقام 

حساس دیگری منتقل شود

 بیژن زنگنه یا همان شیخ الوزرا
 از ســال ۱۳۵۹، زنگنــه فعالیــت خــود را در کابینه 
محمدعلــی رجایی به عنــوان معــاون فرهنگی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســلامی آغاز کرد. ســپس در دولت 
اصلاحات، مســئولیت وزارت نفت را بر عهده گرفت و 
به تدریج جایگاهش به عنوان شــیخ الوزراء تثبیت شد. 
او به دعوت مدیران وقت جهاد ســازندگی به عضویت 
شورای مرکزی این نهاد درآمد و از سال ۱۳۶۲ تا ۱۳۶۷ 
خورشیدی به عنوان نخســتین وزیر جهاد سازندگی 
فعالیت کرد. پس از آن، در ســال های ۱۳۶۷ تا ۱۳۶۸، 
وزارت نیرو را بر عهده داشت. زنگنه در کابینه اول و دوم 
آیت الله هاشمی از سال ۱۳۶۸ تا ۱۳۷۶ نیز به مدت دو 

دوره متوالی وزارت نیرو را مدیریت کرد.
 در ســال ۱۳۸۱، زمانی که زنگنه مســئولیت وزارت 
نفت را بر عهده داشــت، قــراردادی گازی بین ایران و 
شــرکت اماراتی »کرســنت پترولیوم« به امضا رسید. 
این قرارداد مقرر می کرد که ایــران گاز ترش تولیدی 
میدان گازی ســلمان را به مدت ۲۵ سال و از آغاز سال 
۱۳۸۴ خورشــیدی به امارات متحده عربی صادر کند. 
این قرارداد در ســال های بعد از دو جنبه مورد بررسی 
قرار گرفت: از یک ســو، امضای آن بــه برقراری تعامل 
اقتصادی با امــارات و وابســتگی به گاز ایــران منجر 
می شد و از سوی دیگر، با مخالفت هایی در داخل ایران 
مواجه بود که از همان ابتدا به انتقاد از ارزان فروشی گاز 
پرداختند و این انتقادات همچنــان ادامه دارد. زنگنه 
پیش از وزارت نفت، تجربه وزارت جهاد ســازندگی و 
نیرو را در کارنامه خود داشت و به همین دلیل می توان 

او را یکی از وزرای باسابقه دانست.

 رکوردشکنی احمدی نژاد در تشکیل کابینه:
 ۲3 تغییر در مدت 8 سال!

پس از پایــان دوره ریاســت جمهوری خاتمــی، بیژن 
نامدار زنگنــه از مقام خود عزل شــد و کاظــم وزیری 
هامانه به عنــوان وزیر نفت منصــوب گردید.  همچنین 
پس از برکناری وزیــری هامانه، غلامحســین نوذری 
به عنوان وزیر نفت انتخاب شــد.با شــروع دولت دهم، 
احمدی نژاد به دلیل اختلافات شــخصی با نوذری، او را 
از مقام خــود عزل کرد و فرد دیگری را بــه وزارتخانه ای 
پرحاشــیه منصوب نمود. این بار مســعود میرکاظمی 
به این ســمت رســید، اما وزارت به میرکاظمی نیز وفا 
نکرد و او جای خود را به رستم قاســمی سپرد. قاسمی 
که با لقب رســتم نفت شــناخته می شــود، توانست با 
۲۱۶ رأی موافق بر کرســی وزارت نفت تکیه بزند.بدون 
شک، بررســی کابینه های نهم و دهم ریاست جمهوری 
نشان دهنده دوره هایی پر از شــگفتی در زمینه تعیین و 
رأی اعتماد به وزرای پیشــنهادی است. در طول ۸ سال 
ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد، کابینه او به دلیل 
عزل وزرا و ادغام وزارتخانه ها، ۲۰ بار دچار تغییرات شد. 
همچنین، مجلس شــورای اسلامی با اســتیضاح وزرا، 

تعداد این تغییرات را به ۲۳ مورد افزایش داد.

 احمدی نژاد؛ رؤیای تکرارنشدنی
 دولــت احمدی نــژاد به عنــوان پردرآمدترین دولت 
ایران از نظر درآمدهای نفتی شــناخته می شود. دوره 
ریاست جمهوری او با افزایش قیمت های نفت هم زمان 
بود و پیش از وقوع بحران جهانی، قیمت نفت به حدود 
۱۴۰ دلار برای هر بشــکه رســید. در این زمان، دولت 
با صادرات روزانه ۲ تا ۲.۴ میلیون بشــکه، تا ســال ۹۱ 

درآمدی حدود ۵۷۵ میلیارد دلار به دست آورد.
 در زمان احمدی نژاد یک دکل نفتی ناپدید شــد که در 
دوره های بعدی خبرهای زیادی در ارتباط با آن ایجاد 
شد. تحریم بنزین توسط آمریکا از دیگر اتفاقات مهم در 

زمان وزارت قاسمی است.

 »بیژن زنگنه« دوباره وزیر شد
 با روی کار آمدن دولت تدبیــر و امید، بیژن زنگنه دوباره 
به وزارت نفت بازگشــت. او در ســال ۱۳۹۲ با کســب 
۱۶۶ رأی موافق و در ســال ۱۳۹۶ با دریافت ۲۳۰ رأی 
موافق، بار دیگر مسئولیت وزارت نفت را بر عهده گرفت.
زنگنه در حالی وزارت نفت را از دولت هشــتم به دولت 
نهم منتقل کرد که ایران در آن زمــان به رتبه دوم تولید 
نفت در اوپک و رتبه دوم گاز در جهان دســت یافته بود. 
تولید نفت ایــران به بیــش از ۴ میلیون بشــکه در روز 
رســیده و صادرات نفت نیز به بیش از ۳ میلیون بشــکه 
در روز می رســید. در مقابل، او بایــد وزارتخانه ای را در 
دولت یازدهم تحویل می گرفت کــه تولید نفت آن تنها 
حدود ۲.۲ میلیون بشــکه بود و صادرات به کمتر از یک 
میلیون بشکه کاهش یافته بود.از جمله اقدامات کلیدی 
بیژن نامدار زنگنــه در آغاز کارش به عنــوان وزیر نفت 
دولت یازدهم، می توان به مذاکره با شــرکت های بزرگ 
بین المللی فعال در صنعت نفت و گاز برای بازگشــت به 
پروژه های نفت و گاز ایران و جلوگیــری از فروش نفت 
توســط بخش خصوصی اشــاره کرد.این اقدام به دلیل 
عدم شــفافیت مالی و سوءاســتفاده های احتمالی این 
گروه ها در فروش نفت ایران به طور غیرمستقیم مطرح 

شده است. 
همچنین، در ۲۶ اسفند ۱۳۹۳، فاز ۱۲ پارس جنوبی که 
بزرگ ترین طرح صنعت نفت ایران محســوب می شود، 
با حضور حســن روحانی، رئیس جمهوری ایران و بیژن 
زنگنه به طور رســمی افتتاح شــد.زنگنه همچنین بر 
این باور اســت که »ایران بلافاصله پس از رفع تحریم ها 
می تواند تولید نفت را ۵۰۰ هزار بشــکه در روز افزایش 
دهد« و تأکید دارد که »پس از رفــع تحریم ها، در کمتر 
از یک هفته می توانیم ۵۰۰ هزار بشکه به ظرفیت تولید 
خود اضافه کنیم و در کمتر از ۶ ماه، یک میلیون بشــکه 

دیگر نیز به تولید خود بیفزاییم«.

زمستان سخت حاشیه  ساز شد
 جواد اوجی، وزیر نفت دولت سیزدهم، در سال ۱۴۰۰ 
با کســب ۱۹۸ رأی موافق به ســمت ریاست منصوب 
شد.او در شهریور ۱۴۰۱ در برنامه جهان آرا که از شبکه 
افق پخش می شد، اعلام کرد: »امسال زمستان سختی 
در پیش اســت.« او افزود: امیدوارم خدا به همه ما عمر 
بدهد تا ببینیم امســال چه زمستان دشواری در انتظار 
اســت... برای جهــان، به ویژه کشــورهای واردکننده 
انرژی، به خصوص اروپایی ها... خودشــان به خودشان 
ظلم می کنند... دولت ها به مردمشــان ظلم می کنند... 
ما می توانیم بخشــی از کمبود انرژی جهــان، به ویژه 
اروپا، را تأمین کنیم.پیش بینی که بعدها جنجال ســاز 

شد و به گفته آقای وزیر، محقق نشد.
حالا در این فضــا یازدهمین وزیر مهیا می شــود تا در 
شرایطی که ایران همچنان در تحریم نفتی است، راهی 
وزارت نفت شود . ایران موقعیت ژئوپلتیک خود در بازار 
جهانی نفت را از دســت داده و اتفاقا مشــتریان نفتی 
ایران، میزان فــروش نفت، کل بازگشــت پول نفت به 

ایران و ... همگی در گزارش هایی محرمانه جای دارد . 
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